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Commissie voor Landsverdediging Commission de la Défense nationale 
 

van 

 

WOENSDAG 02 JULI 2025 

 
Voormiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 02 JUILLET 2025 

 
Matin 

 
______ 

 
 
 
De openbare commissievergadering wordt geopend 
om 10.03 uur en voorgezeten door de heer Peter 
Buysrogge. 
 

La réunion publique de commission est ouverte à 
10 h 03 par M. Peter Buysrogge, président. 
 

De voorzitter: Het eerste agendapunt is een 
gedachtewisseling met de minister over de 
strategische visie voor Defensie. Die werd vorige 
week goedgekeurd door het kernkabinet, maar nog 
niet door de ministerraad. De minister is bereid om 
samen met generaal Van Pee een toelichting te 
geven over de strategische visie en daarna met de 
commissie daarover van gedachten te wisselen. 
(Een aantal parlementsleden vraagt dat er meer 
commissievergaderingen zouden worden 
bijeengeroepen voor de behandeling van de vragen 
en dat documenten vroeger ter beschikking zouden 
worden gesteld van het Parlement) 
 

Le président: Le premier point à l'ordre du jour est 
un échange de vues avec le ministre sur la vision 
stratégique de la Défense. Cette vision a été 
approuvée la semaine dernière par le Conseil des 
ministres restreint, mais pas encore par le Conseil 
des ministres. Le ministre est disposé à expliquer la 
vision stratégique avec le général Van Pee et 
ensuite à ouvrir un échange de vues avec la 
commission. (Un certain nombre de députés 
demandent que davantage de réunions de 
commission soient convoquées pour le traitement 
des questions et que les documents soient mis à la 
disposition du Parlement plus rapidement) 
 

01 Gedachtewisseling over de strategische visie 

voor Defensie en toegevoegde vragen van 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het 
investeringsplan voor Defensie" (56005503C) 
- Robin Tonniau aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
strategische visie voor defensie" (56006082C) 
- Kjell Vander Elst aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "De 
strategische visie en het aangekondigde 
Defensieplan" (56006294C) 
- Annick Ponthier aan Theo Francken (Defensie, 
belast met Buitenlandse Handel) over "Het 
investeringsplan en de strategische visie" 
(56006332C) 
- Lydia Mutyebele Ngoi aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De strategische visie voor defensie" (56006473C) 
- Koen Van den Heuvel aan Theo Francken 
(Defensie, belast met Buitenlandse Handel) over 
"De strategische visie" (56006480C) 
- Staf Aerts aan Theo Francken (Defensie, belast 
met Buitenlandse Handel) over "De strategische 
visie voor defensie" (56006485C) 
- François De Smet aan Theo Francken (Defensie, 

01 Échange de vues sur la vision stratégique pour 

la Défense et questions jointes de 
- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le plan 
d'investissement pour la Défense" (56005503C) 
- Robin Tonniau à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La vision 
stratégique concernant la défense" (56006082C) 
- Kjell Vander Elst à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La vision 
stratégique et le plan Défense annoncé" 
(56006294C) 
- Annick Ponthier à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "Le plan 
d'investissement et la vision stratégique" 
(56006332C) 
- Lydia Mutyebele Ngoi à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La vision 
stratégique pour la défense" (56006473C) 
- Koen Van den Heuvel à Theo Francken (Défense, 
chargé du Commerce extérieur) sur "La vision 
stratégique" (56006480C) 
- Staf Aerts à Theo Francken (Défense, chargé du 
Commerce extérieur) sur "La vision stratégique 
pour la défense" (56006485C) 
- François De Smet à Theo Francken (Défense, 
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belast met Buitenlandse Handel) over "De 
strategische visie voor defensie" (56006499C) 
 

chargé du Commerce extérieur) sur "La vision 
stratégique de la défense" (56006499C) 
 

01.01 Minister Theo Francken (Nederlands): U 

weet dat ik heel veel belang hecht aan het 
parlementaire debat en dat ik altijd zal proberen op 
de vragen te antwoorden. Het is ook mijn 
democratische plicht om transparantie te bieden 
over het grote budget. De klachten en verwijten zijn 
echter intellectueel bijzonder oneerlijk. Ik heb hier al 
uren en dagen geantwoord op vragen over de visie 
voor de komende jaren, de beleidsnota en het 
paasakkoord. 
 
 
 
Als in de Conferentie van voorzitters – over de 
grenzen van oppositie en meerderheid heen – 
beslist wordt dat er op de laatste woensdag en 
donderdag voor 21 juli plenaire vergaderingen zullen 
plaatsvinden, moet u niet op mij schieten dat er dan 
geen vragensessie kan plaatsvinden. Ik heb ook 
maandagen voorgesteld, maar de Conferentie van 
voorzitters ging daar niet mee akkoord. 
 

01.01  Theo Francken, ministre (en néerlandais): 

Vous savez que j'accorde une grande importance au 
débat parlementaire et que je m'efforcerai toujours 
de répondre aux questions qui me sont posées. Il est 
également de mon devoir démocratique de faire 
preuve de transparence en ce qui concerne le grand 
budget. Toutefois, les plaintes et les reproches 
formulés font preuve d’une très grande 
malhonnêteté intellectuelle. J'ai répondu, des heures 
et des jours durant, aux questions sur la vision 
adoptée pour les années à venir, sur la note de 
politique générale et sur l'accord de Pâques. 
 
Si la Conférence des présidents décide, par-delà les 
clivages entre majorité et opposition, d'organiser des 
séances plénières les derniers mercredi et jeudi 
avant le 21 juillet, vous ne pourrez pas me reprocher 
qu'il n'est pas possible d'organiser une séance de 
questions à ce moment-là. J'ai également proposé 
que l'on se réunisse les lundis, mais la Conférence 
des présidents s'y est opposée. 
 

01.02  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Als er op 

woensdag een plenaire vergadering is, kunnen er 
toch commissievergaderingen plaatsvinden op 
dinsdag? 
 
De voorzitter: De kern van het probleem is dat er 
geen commissievergaderingen kunnen plaatsvinden 
tijdens plenaire vergaderingen. Als hier opnieuw een 
cultuur zou kunnen groeien waarin dat wel mogelijk 
is, ben ik alvast vragende partij. 
 

01.02  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Si une séance 

plénière est organisée le mercredi, des réunions de 
commission ne peuvent-elles pas avoir lieu le mardi? 
 
 
Le président: Le noeud du problème est qu'aucune 
réunion de commission ne peut être organisée en 
même temps qu'une séance plénière. Si devait 
naître un jour une autre culture parlementaire qui 
permettrait la tenue concomitante d’une commission 
et d’une plénière, j’en serais ravi. 
 

01.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Wij vragen om 

in september te bekijken hoe we de werkzaamheden 
van de commissie optimaal kunnen organiseren.  
 
 
De voorzitter: Ik geef de minister het woord voor zijn 
toelichting. 
 

01.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Nous 

demandons d'examiner en septembre la manière 
dont nous pouvons organiser de façon optimale les 
travaux de notre commission. 
 
Le président: Je donne la parole au ministre pour 
son exposé. 
 

01.04 Minister Theo Francken (Nederlands): De 

strategische visie 2026-2034 werd vorige week door 
het kernkabinet goedgekeurd en zal nu vrijdag 
besproken worden op de ministerraad. Er is dus nog 
geen formele beslissing genomen, waardoor ik nog 
geen teksten kan bezorgen. Dat zal ik zo snel 
mogelijk na de ministerraad wel doen, waarna ik 
uiteraard beschikbaar ben voor vragen. 
 
 
 
De kernopdracht van Defensie blijft het beschermen 
van onze bevolking, het verdedigen van het 

01.04  Theo Francken, ministre (en néerlandais): La 

vision stratégique 2026-2034 a été adoptée la 
semaine dernière par le Conseil des ministres 
restreint et fera l'objet d'une discussion ce vendredi 
au Conseil des ministres. Aucune décision officielle 
n'a donc encore été prise, ce qui signifie que je ne 
peux pas encore fournir de textes. Je ne manquerai 
pas de le faire au plus vite après le Conseil des 
ministres, et serai bien entendu disposé à répondre 
aux questions qui subséquentes. 
 
La principale mission de la Défense reste la 
protection de nos concitoyens, la défense du 
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nationale grondgebied en het bijdragen aan de 
collectieve verdediging van onze democratische 
waarden. In een context van toenemende dreigingen 
en geopolitieke instabiliteit is een robuuste en 
toekomstgerichte defensie essentieel. De nieuwe 
strategische visie, gebaseerd op een 
defensiebudget van 2 % van het bbp tot en met 
2033, vormt een fundamentele koerswijziging en 
weerspiegelt het engagement van de Belgische 
regering om te voldoen aan de capability targets van 
de NAVO. Dat zijn trouwens geen vrijblijvende 
aanbevelingen, maar concrete doelstellingen. 
 

territoire national et la contribution à la défense 
collective de nos valeurs démocratiques. Dans un 
contexte de menaces croissantes et d'instabilité 
géopolitique, une défense robuste et tournée vers 
l'avenir est essentielle. La nouvelle vision 
stratégique, basée sur un budget pour la Défense de 
2 % du PIB jusqu'en 2033, représente un 
changement de cap fondamental et reflète 
l'engagement du gouvernement belge à atteindre les 
objectifs de capacité de l'OTAN. Il ne s'agit d'ailleurs 
pas de recommandations non contraignantes, mais 
d'objectifs concrets. 
 

(Frans) De nieuwe strategische visie voldoet aan de 
capability targets die de NAVO België opgelegd 
heeft. In deze visie en de eraan gekoppelde 
budgetten wordt er rekening gehouden met de 
planning van de capaciteit en wordt er voorzien in 
een follow-up van de uitvoering ervan.  
 
De versterking van de Europese pijler in de NAVO is 
essentieel voor ons land. In de strategische visie 
wordt er rekening gehouden met de beslissingen die 
op de top van Den Haag genomen werden over de 
verhoging van de defensie-inspanningen tot 3,5 % 
van het bbp, wat ook de 'The Hague Defence Pledge' 
genoemd wordt.  
 
België onderschrijft deze ambitie en opteert voor een 
realistische groei, overeenkomstig het 
coalitieakkoord en een strikte budgettaire context.  
 
In dat kader zijn de volgende investeringen gepland: 
tegen 2034 zal Defensie 34.500 beroepsmilitairen 
tellen, 850 burgermedewerkers en 
12.800 reservisten. Zij zullen over een eigentijdse 
werkomgeving en moderne gebouwen beschikken.  
 
Intensievere trainingen, een versterkte logistiek en 
grotere munitievoorraden zullen bijdragen tot een 
verbetering van onze defensie. In het domein 
Information, Intelligence, Cyber and Influence 
voorzien wij in een verdere digitalisering van de 
cyberveiligheid, middelen voor elektronische 
oorlogsvoering, evenals extra MQ-9B-drones.  
 

(En français) La nouvelle vision stratégique répond 
aux capability targets assignées à la Belgique par 
l'OTAN. Cette vision et les budgets liés intégreront la 
planification des capacités et assureront le suivi de 
sa mise en œuvre.  
 
 
Le renforcement du pilier européen au sein de 
l'OTAN est essentiel pour notre pays. La vision 
stratégique tient compte des décisions du sommet 
de La Haye concernant le relèvement de l'effort de 
défense à 3,5 % du PIB, à savoir "The Hague 
Defence Pledge". 
 
 
La Belgique souscrit à cette ambition et opte pour 
une croissance réaliste, conforme à l'accord de 
coalition et à un contexte budgétaire strict.  
 
Dans ce cadre, les investissements suivants sont 
prévus: d'ici 2034, la Défense comptera 34 500 
militaires professionnels, 850 collaborateurs civils et 
12 800 réservistes. Ils disposeront d'un 
environnement de travail et de bâtiments modernes.  
 
Des exercices plus intenses, une logistique 
renforcée et des stocks de munitions plus importants 
contribueront à améliorer notre défense. Dans le 
secteur Information, Intelligence, Cyber and 
Influence, nous prévoyons une numérisation accrue, 
de la cybersécurité, des ressources de guerre 
électronique et des drones MQ-9B additionnels.  
 

(Nederlands) Bij de Landcomponent rusten we de 
Medium Brigade volledig uit en creëren we een 
nieuwe lichte brigade met een bataljon 
gevechtsdrones. Er worden meer dan 1.000 extra 
voertuigen en 11 zware transporthelikopters 
aangekocht. 
 
Voor de Luchtcomponent moet de aankoop van 11 
extra F-35's nog door de regering worden 
goedgekeurd. Verder bouwen we een 
luchtafweersysteem uit en zullen we nieuwe 
reddingshelikopters en transportvliegtuigen 

(En néerlandais) En ce qui concerne la Composante 
Terre, nous équiperons complètement la brigade 
moyenne et nous créerons une nouvelle brigade 
légère constituée d'un bataillon de drones de 
combat. Plus de 1 000 véhicules supplémentaires et 
11 hélicoptères de transport lourds seront achetés. 
 
En ce qui concerne la Composante Air, l'achat de 11 
F-35 supplémentaires doit encore être approuvé par 
le gouvernement. Pour le reste, nous développons 
un système anti-aérien et nous achèterons de 
nouveaux hélicoptères de sauvetage et des avions 
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aanschaffen. 
 
Voor de Marinecomponent plannen we de aankoop 
van een derde fregat en een logistiek steunschip, en 
bouwen we de vloot uit met moderne 
mijnenbestrijdingsmiddelen. 
 
 
Een nieuwe medical hub moet het huidige militair 
hospitaal vervangen. We gaan ook bijkomende 
evacuatiemiddelen en antidronesystemen 
aanschaffen, en we verbeteren de individuele 
uitrusting van onze militairen. Tevens worden 
diverse types drones en transportvliegtuigen 
aangekocht. Tot slot trekken we 3 % van het 
defensiebudget uit voor onderzoek en innovatie, met 
bijzondere aandacht voor cyberveiligheid, autonome 
systemen, civiel-militaire technologieën en 
ruimtevaart. 
 

de transport. 
 
En ce qui concerne la Composante Marine, nous 
planifions l'achat d'une troisième frégate et d'un 
bâtiment de soutien logistique, et nous élargissons 
la flotte avec des moyens de lutte contre les mines 
modernes. 
 
Un nouveau hub médical doit remplacer l'hôpital 
militaire actuel. Nous achèterons également des 
moyens d'évacuation supplémentaires et des 
systèmes anti-drones, et nous améliorerons 
l'équipement individuel de nos soldats. Divers types 
de drones et d'avions de transport seront également 
achetés. Enfin, nous allouerons 3 % du budget de la 
Défense pour la recherche et l'innovation, avec une 
attention particulière à la cybersécurité, aux 
systèmes autonomes, aux technologies civiles et 
militaires et à l'aérospatial. 
 

01.05  Harold Van Pee (Nederlands): We stellen 

vandaag de strategische visie 2025 voor, die slaat 
op de periode 2026-2034. Het gaat om een 
algemene visietekst, die later moet leiden tot 
concrete plannen. In zekere zin is het eerste 
gedeelte van de visietekst een beleidsverklaring die 
loopt over twee legislaturen. De visietekst moet ook 
aangepast kunnen worden om in te spelen op 
veranderende omstandigheden. Daarom werken we 
met een basisdocument en drie bijlagen, die 
desgevallend snel kunnen worden gewijzigd. De 
eerste bijlage beschrijft de evolutie van het 
personeelsbestand, de tweede bevat het budgettaire 
traject en de derde beschrijft de ontwikkeling van de 
capaciteit in vijf dimensies. 
 

01.05  Harold Van Pee (en néerlandais): 

Aujourd'hui, nous présentons la vision stratégique 
2025, qui fait référence à la période 2026-2034. Il 
s'agit d'un texte de vision générale qui doit, plus tard, 
conduire à des plans concrets. D'une certaine 
manière, la première partie du texte est une 
déclaration de politique qui s'étend sur deux 
législatures. Le texte de vision doit également 
pouvoir être ajusté afin de répondre aux 
changements de circonstances. C'est pourquoi nous 
travaillons avec un document de base et trois 
annexes, qui peuvent être modifiées rapidement si 
nécessaire. La première annexe décrit l'évolution 
des contingents, la seconde contient la trajectoire 
budgétaire et la troisième décrit le développement 
de la capacité dans les cinq dimensions. 
 

Er is een principeakkoord gesloten in het 
kernkabinet. Hopelijk volgt vrijdag de definitieve 
goedkeuring door de ministerraad. 
 
 
Enkele maanden na de visietekst zal er ook een 
militaire programmeringswet moeten komen, waarin 
de eerste en derde bijlage worden geconcretiseerd. 
Daarnaast zal die wet de defence, industry and 
research strategy (DIRS) financieren. Omdat een 
derde aanpassing van de oorspronkelijke wet 
juridisch moeilijk leesbaar zou zijn, gaan we een 
volledig nieuwe wet opstellen die de oude vervangt, 
maar inhoudelijk komt het op hetzelfde neer. 
 
 
 
Het regeerakkoord, de beleidsverklaring, het 
paasakkoord en de beleidsnota 2025 hebben we 
reeds in het Parlement toegelicht. Nu stellen we de 
strategische visie voor, na het zomerreces volgen de 

Un accord de principe a été conclu en Conseil des 
ministres restreint. Nous espérons que cet accord de 
principe sera suivi d'une approbation définitive par le 
Conseil des ministres vendredi. 
 
Un texte de vision doit être accompagné, après 
quelques mois, d'une loi de programmation militaire, 
qui concrétisera les première et troisième annexes 
du texte de vision. Cette loi établira également le 
financement de la stratégie pour la défense, 
l’industrie et la recherche (defence, industry and 
research strategy - DIRS). Comme une troisième 
modification de la loi initiale rendrait le texte 
difficilement lisible sur le plan juridique, nous 
élaborerons une toute nouvelle loi qui remplacera 
l'ancienne, mais dont la teneur sera identique. 
 
Nous avons déjà présenté au Parlement l'accord de 
gouvernement, l'exposé d'orientation politique, 
l'accord de Pâques et la note de politique générale 
2025. Nous exposons à présent la vision 
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debatten over de militaire programmeringswet, de 
beleidsnota 2026 en de begroting voor 2026. 
 

stratégique. Celle-ci sera suivie, après les vacances 
parlementaires, des débats sur la loi de 
programmation militaire, de la note de politique 
générale 2026 et du budget 2026. 
 

(Frans) Begin dit jaar bestond het 
personeelsbestand uit 26.200 militairen, 2.300 
burgers en 2.500 reservisten. De doelstelling bestaat 
erin om dat tegen 2035 op te trekken tot 34.500 
militairen, 8.500 burgers en 12.800 reservisten. 
 
Wat de begroting betreft, wil ik graag het verschil 
uitleggen tussen de defensie-inspanning, de 
defensie-uitgaven en het budget voor Defensie. De 
eerste lijn van de tabel toont de ontwikkeling van het 
bbp. Dat stijgt van 650 miljard euro in 2026 tot 
850 miljard euro in 2034. De tweede lijn slaat op het 
begrotingstraject van 2 % van het bbp van 2026 tot 
2033 en vervolgens van 2,5 % vanaf 2034.  
 
Als je die twee lijnen met elkaar vermenigvuldigt, 
krijg je de derde lijn. Die komt overeen met de 
defensie-uitgaven of de defensie-inspanning 
vertaald in absolute cijfers: van 13,1 miljard euro in 
2026 tot 21,2 miljard euro in 2034. Van die bedragen 
moeten de externe uitgaven afgetrokken worden, 
namelijk lijn 4, de pensioenen van de voormalige 
militairen en lijn 5, de normalisatie. Dat zijn de 
uitgaven die andere departementen doen, maar wel 
met een militair oogmerk en die opgenomen kunnen 
worden in die 2 % als ze aan de NAVO-criteria 
voldoen.   
 

(En français) Les effectifs étaient de 26 200 
militaires, 2 300 civils et 2 500 réservistes au début 
de l'année. L'objectif est d'atteindre 34 500 militaires, 
8 500 civils et 12 800 réservistes en 2035. 
 
 
Concernant le budget, je voudrais expliquer la 
différence entre l'effort de défense, les dépenses de 
défense et le budget de la Défense. La première 
ligne du tableau montre l'évolution du PIB: de 
650 milliards d'euros en 2026 on passe à 
850 milliards en 2034. La deuxième ligne montre la 
trajectoire budgétaire de 2 % du PIB de 2026 à 2033, 
puis de 2,5 % du PIB dès 2034. 
 
En multipliant ces deux lignes, on obtient la troisième 
ligne, soit les dépenses de défense ou l'effort de 
défense traduit en chiffres absolus: de 13,1 milliards 
en 2026 à 21,2 milliards en 2034. De ces montants, 
il faut déduire les dépenses externes: à la ligne 4, les 
pensions des anciens militaires et à la ligne 5, la 
normalisation, à savoir les dépenses faites par 
d'autres départements mais dans une finalité 
militaire, et qui peuvent entrer dans les 2 % si elles 
répondent aux critères de l'OTAN. 
 

Voor 2025 wordt er 150 miljoen euro uitgetrokken, 
maar dat bedrag kan oplopen tot 750 miljoen euro. 
 
Lijn 8 is het defensiebudget. Tussen het 
defensiebudget en de defensie-uitgaven is er een 
verschil van 3 miljard euro. Het defensiebudget kan 
worden opgesplitst over lijnen 6 en 7. Lijn 6 omvat 
de investeringen in groot materieel, zoals 
uiteengezet in bijlage C van de Visie, die 25 % van 
de defensie-inspanning vertegenwoordigen. Dat is 
de norm die wordt opgelegd door de Europese Unie 
en de NAVO. Lijn 7 is de enveloppe voor de 
financiering van het personeel en de werking. 
 
Ik heb gewezen op het verschil tussen het 
defensiebudget en de defensie-uitgaven. De 
uitgaven voor de periode 2026-2034 bedragen 
139 miljard in courante euro, waarvan 50 miljard 
voor personeelskosten (met inbegrip van de 
pensioenen), 30 miljard voor werkingskosten en 
34 miljard voor investeringen. 
 
Er wordt 7 miljard euro uitgetrokken voor 
investeringen in infrastructuur, een uitgave die 
absoluut noodzakelijk is, en 3,7 miljard euro voor 

Pour 2025, on prévoit 150 millions d'euros mais ça 
pourrait atteindre 750 millions. 
 
La ligne 8 est le budget de la Défense. Entre le 
budget et les dépenses pour la Défense, il y a une 
différence de 3 milliards. Le budget de la Défense 
peut être ventilé sur les lignes 6 et 7. La ligne 6 
reprend les investissements en matériel majeur, 
c'est l'annexe C de la Vision, correspondant à 25 % 
de l'effort de Défense et c'est la norme imposée par 
l'Union européenne et par l'OTAN. La ligne 7, c'est 
l'enveloppe payant le personnel et le 
fonctionnement. 
 
J'ai montré la différence entre les dépenses et le 
budget de la Défense. Les dépenses pour la période 
2026-2034 s'élèvent à 139 milliards d'euros 
courants, dont 50 milliards en frais de personnel 
(pensions incluses), 30 en fonctionnement et 34 en 
investissements. 
 
 
Il y a sept milliards pour les investissements 
d'infrastructure, dépenses vraiment nécessaires, et 
3,7 milliards pour le Research and Technology dans 
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onderzoek en technologie in het kader van de 
Defence Industry Research Strategy (waarvan een 
derde voor O&O op het gebied van ruimtevaart en 
cyberveiligheid). 
 

le cadre du Defence Industry Research Strategy 
(dont un tiers pour la R&D dans le domaine spatial 
et cyber). 
 

Deze enorme bedragen worden gespreid over 
negen jaar. Wij volgen momenteel het traject van het 
STAR-plan dat, als men het gerespecteerd had, ons 
vandaag had doen afklokken op 1,47 % en 
vervolgens op 1,55 % in 2030. Om ons aan het twee 
jaar geleden goedgekeurde scenario te kunnen 
houden, is er een bijkomend bedrag van 13 miljard 
euro nodig in deze legislatuur en 17 miljard tijdens 
de volgende legislatuur. Het bedrag van 30 miljard 
stemt dus overeen met de kosten van het in 2022 
goedgekeurde plan. Wegens de onderfinanciering 
ervan, zag de regering zich genoodzaakt 
verschillende miljarden uit te trekken om weer aan te 
knopen bij het traject.   
 

Ces énormes montants sont étalés sur neuf ans. 
Nous suivons actuellement la trajectoire du plan 
STAR qui, si elle avait été respectée, aurait dû nous 
amener aujourd’hui à 1,47 %, puis 1,55 % en 2030. 
Pour suivre le scénario théorique approuvé il y a 
deux ans, 13 milliards d’euros supplémentaires sont 
nécessaires sous cette législature et 17 milliards au 
cours de la suivante. Les 30 milliards correspondent 
donc au coût du plan approuvé en 2022. En raison 
de son sous-financement, le gouvernement a dû 
injecter plusieurs milliards pour rétablir la trajectoire. 
 

Wat de capaciteitsontwikkeling betreft, wordt in het 
regeerakkoord en de beleidsnota gesteld dat het 
NATO Defence Planning Process (NDPP) als 
leidraad voor de investeringen moet dienen. Het 
NDPP fungeert ook als European Defence Planning 
Process. Sommigen zijn van oordeel dat de 
Europese aankopen gecoördineerd moeten worden, 
maar dat is juist de rol van het NDPP. Tijdens de 
topontmoetingen in Madrid en Vilnius in 2022 en 
2023 hebben de staatshoofden en regeringsleiders 
de NAVO immers opgedragen regionale plannen 
voor collectieve defensie te ontwikkelen. 
 
De NAVO is dus op de hoogte van de capaciteiten 
die er nodig zijn om Europa tegen een Russische 
dreiging te verdedigen, maar ook van wat elk 
Europees land in huis heeft. Het is de eerste keer dat 
de plannen zo gedetailleerd zijn. Het is dan ook 
eenvoudig om het verschil tussen de behoeften en 
wat er in het veld beschikbaar is vast te stellen. Dit 
verschil wordt verdeeld over de Europese lidstaten 
om verspilling te voorkomen en wordt omgezet in 
capability targets (CT) voor elk land, met prioriteiten 
en ongeveer 65 kwalitatieve doelstellingen. Voor 
elke doelstelling zijn er mogelijkheden voor 
Europese samenwerking. Voor elke CT bepaalt de 
NAVO welk EU-programma in aanmerking kan 
komen. Er bestaat dus een perfecte symbiose 
tussen de EU en de NAVO wat de behoeften betreft. 
De Europese Commissie heeft in haar witboek 
trouwens gevraagd dat de NAVO-lidstaten hun 
capability targets zo snel mogelijk zouden 
verwezenlijken. 
 

Concernant le développement capacitaire, l'accord 
de gouvernement et l'exposé de politique générale 
indiquent que le NATO Defence Planning Process 
(NDPP) doit servir de guide pour les 
investissements. Le NDPP sert également de 
European Defence Planning Process. Certains 
pensent qu'une coordination des achats européens 
est nécessaire, mais c'est précisément le rôle du 
NDPP. En effet, lors des sommets de Madrid et 
Vilnius, en 2022 et 2023, l'OTAN a été chargée par 
les chefs d'État de développer des plans régionaux 
de défense collective.  
 
L'OTAN est donc au fait des capacités nécessaires 
pour défendre l'Europe contre une menace russe, 
mais aussi de ce que possède chaque pays 
européen. C'est la première fois que les plans sont 
aussi précis. Il est dès lors facile d'établir le delta 
entre les besoins et ce qui est disponible sur le 
terrain. Ce delta est réparti entre les membres 
européens pour éviter le gaspillage et traduit en 
capability targets (CT) pour chaque pays, avec des 
priorités et environ 65 objectifs qualitatifs. Pour 
chaque objectif, il y a des opportunités de 
coopération européenne. Pour chaque CT, l'OTAN 
définit quel programme de l'UE peut entrer en ligne 
de compte. Il y a donc une parfaite symbiose entre 
l'UE et l'OTAN sur les besoins. La Commission 
européenne a d'ailleurs demandé dans son White 
Paper que les États membres de l'OTAN réalisent 
leurs capability targets au plus vite. 
 

Er is dus geen tegenstelling tussen de Europese 
plannen en die van de NAVO. Eigenlijk zijn het de 
facto de European defence processes. Dat is onze 
leidraad voor de ontwikkeling van de capaciteit. 

Il n'y a donc pas d'antagonisme entre les plans 
européens et ceux de l'OTAN. En fait, c'est de facto 
les European defence processes. C'est notre guide 
pour le développement capacitaire. 
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(Nederlands) Ik projecteer nu een cirkeldiagram. 
Daar horen enkele belangrijke kanttekeningen bij. 
De vijf domeinen van het diagram stemmen niet één 
op één overeen met landmacht of luchtmacht. Zo 
vallen zware helikopters onder 'land' omdat ze voor 
de landmacht bestemd zijn, ook al worden ze door 
de luchtmacht uitgebaat. Surface-based air and 
missile defense (SBAMD), dat eigenlijk tot 'air' 
behoort, is apart vermeld om duidelijk te maken dat 
het 4 miljard euro zal kosten. 
 
 
 
Het diagram toont enkel het investeringsluik, dat 
slechts 25 % van het defensiebudget 
vertegenwoordigt. De overige 75 % – onder meer 
personeels- en werkingskosten, cruciaal 
bijvoorbeeld voor cyber – zijn hier niet in 
opgenomen. Het diagram geeft dus geen juist beeld 
van de totale kosten of het belang van elk domein. 
 
 
Bijlage C van de strategische visie, die na de 
ministerraad van vrijdag beschikbaar wordt, is vooral 
didactisch bedoeld. Ze wil duidelijk maken wat onder 
specifieke capaciteiten valt, zoals gemotoriseerde 
capaciteit of SBAMD. Dat is nodig, want zelfs binnen 
Defensie bestaat daarover soms verwarring. In de 
bijlage worden alle capaciteiten en subcapaciteiten 
duidelijk gedefinieerd. 
 

(En néerlandais) Je projette à présent un diagramme 
circulaire. Il faut cependant l'accompagner de 
quelques remarques importantes. Les cinq 
domaines du diagramme ne correspondent pas 
exactement à l'armée de terre ou à l'armée de l'air. 
Ainsi, les hélicoptères lourds relèvent de la catégorie 
terrestre parce qu'ils sont destinés à l'armée de terre, 
mais ils sont exploités par l'armée de l'air. La 
défense aérienne anti-missile basée au sol 
(SBAMD), qui relève en fait de la composante 
aérienne, est mentionnée séparément afin d'indiquer 
clairement qu'elle coûtera 4 milliards d'euros. 
 
Le diagramme montre uniquement le volet des 
investissements, qui ne représentent que 25 % du 
budget de la défense. Les 75 % restants ne sont pas 
repris ici. Il s'agit, entre autres, des coûts de 
personnel et de fonctionnement, essentiels pour le 
volet cyber, par exemple. Le diagramme ne donne 
donc pas une image fidèle des coûts totaux ou de 
l'importance de chaque domaine. 
 
L'annexe C à la vision stratégique, qui sera 
disponible à l'issue de la réunion du Conseil des 
ministres de vendredi, a une visée principalement 
didactique. Elle vise à préciser ce qui relève des 
capacités spécifiques, comme la capacité motorisée 
ou la SBAMD. C'est nécessaire, car une certaine 
confusion règne parfois à ce sujet, même au sein de 
la Défense. Toutes les capacités et sous-capacités 
sont clairement définies dans l'annexe. 
 

Bijlage C is opgebouwd rond vier vaste delen: 
waarover het gaat, waar we vandaag staan, waar we 
naartoe willen volgens de strategische visie en met 
wie we kunnen samenwerken – nationaal of 
internationaal. Zo willen we duidelijk maken wat 
Defensie precies inhoudt. 
 
De nieuwe visie neemt een groot deel van het vorige 
STAR-plan over: van de 11,1 miljard euro aan 
geplande investeringen wordt 7,7 miljard euro 
gewoon opnieuw opgenomen. Het gaat dus niet 
uitsluitend om nieuwe uitgaven. 
 
De visie en de wet zullen in principe 
systeemagnostisch zijn: ze drukken behoeften uit, 
geen specifieke types wapens. Enkel in 
uitzonderingen – zoals bij het CaMo-akkoord met 
Frankrijk of bij de Land-Attack Cruise Missiles 
(LACM’s) binnen het Benelux-kader – worden wel 
concrete systemen genoemd, omdat daar maar één 
type in aanmerking komt. 
 
 
 
Nieuw ditmaal zijn ook de unsolicited development 

L'annexe C est élaborée autour de quatre parties 
fixes: l'objet, la situation actuelle, l'objectif poursuivi 
selon la vision stratégique et les coopérations 
possibles au niveau national ou international. C'est 
ainsi que nous entendons préciser en quoi consiste 
exactement la Défense. 
 
La nouvelle vision reprend une grande partie de 
l'ancien plan STAR: sur les 11,1 milliards d'euros 
d'investissements prévus, 7,7 milliards sont tout 
simplement repris. Il ne s'agit donc pas 
exclusivement de nouvelles dépenses. 
 
La vision et la loi seront en principe 
fondamentalement ignorantes des systèmes: elles 
expriment des besoins, mais elles ne font pas 
référence à des types d'armes spécifiques. Ce n'est 
qu'à titre exceptionnel, comme dans le cas de 
l'accord CaMo conclu avec la France ou des missiles 
de croisière d'attaque terrestre (LACM) dans le 
cadre du Benelux, que des systèmes concrets sont 
cités, un seul type étant pris en considération à cet 
égard. 
 
Les lignes de développement non sollicitées 
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lines: budgettaire reserveringen voor snel 
evoluerende domeinen zoals cyber of drones, waar 
vandaag nog niet vastligt welk systeem binnen 
enkele jaren nodig zal zijn. Zo vermijden we dat we, 
zoals bij het STAR-plan, vastlopen in te vroege 
keuzes terwijl betere alternatieven zich aandienen. 
 

constituent une autre nouveauté de cette vision: il 
s'agit de réservations budgétaires destinées à des 
domaines évoluant rapidement comme la 
cybersécurité ou les drones, pour lesquels nous ne 
savons pas encore aujourd'hui quel système sera 
nécessaire d'ici quelques années. Nous évitons ainsi 
de nous enfermer dans des choix précoces, comme 
ce fut le cas dans le cadre du plan STAR, alors que 
de meilleures solutions de substitution se 
présentent. 
 

Voor alle budgettaire reserveringen in de wet geldt 
dat bij elke effectieve aankoop een gunningsdossier 
vereist is, dat de normale politieke en 
administratieve controleprocedures doorloopt. Er is 
dus geen sprake van een carte blanche: elk 
programma moet naar de Programme Capability 
Approval (PCA), en krijgt advies van de Inspectie 
van Financiën en een begrotingsadvies. 
 
 
Wat de vijf domeinen betreft geef ik enkel een 
mondelinge toelichting, aangezien de inhoud 
voorlopig is.  
 
In het domein Intelligence, Cyber en Influence (ICI) 
vallen onder Intelligence onder meer de Algemene 
Dienst Inlichting en Veiligheid (ADIV) en 
toepassingen als open source intelligence, social 
media monitoring, signal intelligence en counter-
foreign information manipulation and interference 
(FIMI). Die krijgen een geconsolideerde 
ontwikkelingslijn, zonder in detail te treden. 
 
 
Voor Cyber gaat het onder meer om encryptietools, 
updates voor het Secure Intelligence Center, 
ondersteuning van Secure Operations Centers, en 
een gezamenlijke investering met het VK in een Joint 
Electronic Warfare Center. Ook hier is in een 
budgettaire reservering voorzien om flexibel op 
nieuwe noden in te spelen. 
 
 
Influence omvat tools voor analyse en 
informatiemanagement, middelen voor 
psychologische operaties (psyops) en civiel-militaire 
samenwerking. 
 

Pour toutes les réservations budgétaires prévues 
dans la loi, un dossier d'adjudication établi 
conformément aux procédures normales de contrôle 
politique et administratif est exigé lors de chaque 
achat effectif. Il ne s'agit donc nullement d'un chèque 
en blanc: chaque programme doit suivre une 
procédure d'approbation (Programme Capability 
Approval – PCA), être soumis à l'avis de l'Inspection 
des finances et faire l'objet d'un avis budgétaire. 
 
S'agissant des cinq domaines, je me limite à des 
explications orales, le contenu étant provisoire. 
 
 
Dans le domaine Intelligence, Cyber et Influence 
(ICI), le volet Intelligence comprend notamment le 
Service Général du Renseignement et de la Sécurité 
(SGRS) ainsi que des applications telles que open 
source intelligence, social media monitoring, signal 
intelligence et counter-foreign information 
manipulation and interference (FIMI). Celles-ci 
bénéficieront d'une ligne de développement 
consolidée, sans entrer dans les détails. 
 
Le volet Cyber concerne notamment les outils de 
cryptage, les mises à jour pour le Secure Intelligence 
Center, le soutien aux Secure Operations Centers, 
ainsi qu'un investissement conjoint avec le 
Royaume-Uni dans le cadre d'un Joint Electronic 
Warfare Center. Sur ce point aussi, une réservation 
budgétaire a été prévue afin de pouvoir répondre 
avec souplesse aux nouveaux besoins. 
 
Le volet Influence comprend les outils d'analyse et 
de gestion de l'information, les moyens destinés aux 
opérations psychologiques (psyops) et la 
coopération entre le civil et le militaire. 
 

Voor het domein Space investeren we in space 
situational awareness, onder meer via deelname 
aan Europese programma’s zoals Global Coverage 
All Weather Low Earth Orbit (GALO), een 
constellatie van satellieten in een lage baan om de 
aarde. België zal daar zijn deel in bijdragen. Onder 
dit domein vallen ook investeringen in 
microsatellieten en navigation warfare voor de 
Europese Galileoconstellatie, om gevoelige data 

Dans le domaine de l'espace, nous investissons 
dans le space situational awareness, notamment en 
participant à des programmes européens tels que 
Global Coverage All Weather Low Earth Orbit 
(GALO), une constellation de satellites en orbite 
terrestre basse. La Belgique y apportera sa 
contribution. Ce domaine comprend également des 
investissements dans les microsatellites et la 
navigation warfare pour la constellation européenne 
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beter af te schermen. Ook hier is in een 
geconsolideerde ontwikkelingslijn voorzien. 
Belangrijk om te vermelden is dat het grootste deel 
van de Space-uitgaven in het budget voor defence, 
industry and research strategy (DIRS) zit, bij de 
werkingsmiddelen. Van de 3,7 miljard euro is 
ongeveer een derde voorbehouden voor Space en 
Cyber. 
 
 
Voor Remote Piloted Aircraft Systems, de grote 
drones van type 3, gaat het om de MQ-9B’s. Twee 
systemen (elk met twee vliegtuigen en één ground 
control station) zijn al besteld en worden dit jaar 
geleverd. Deze strategische visie voorziet in een 
derde systeem, wat het totaal op zes vliegtuigen en 
drie stations brengt. Er worden ook updates gepland 
voor deze vloot. 
 
 
In het deel Digitalisatie en Ondersteunende 
Communicatie komt er veel IT-support voor nieuwe 
wapensystemen én een groot datacenterproject van 
bijna 1 miljard euro om soevereine, redundante 
datacenters op te bouwen. Ook hier is in een 
budgettaire reservering voorzien. 
 
 
Voor het domein Land zijn er twee 
hoofdcapaciteiten: de gemotoriseerde capaciteit en 
het Special Operations Regiment. De 
gemotoriseerde capaciteit bestaat uit drie 
elementen: een mediane interwapenbrigade, een 
lichte interwapenbrigade en een Belgisch-
Luxemburgs verkenningsbataljon met de naam 
Ermesinde. Binnen de mediane brigade zijn er onder 
de manoeuvretroepen twee infanterie- en twee 
cavaleriebataljons. Voor de infanterie worden 
bijkomende Grifffons gepland; voor de cavalerie 
bijkomende Jaguars en Véhicules Blindés d’Aide à 
l’Engagement (VBAE's). 
 

Galileo, afin de mieux protéger les données 
sensibles. Ici aussi, une ligne de développement 
consolidée est prévue. Il est important de noter que 
la majeure partie des dépenses spatiales est inscrite 
au budget de la DIRS (defence, industry and 
research strategy), au titre de ressources 
opérationnelles. Sur les 3,7 milliards d'euros, 
environ un tiers est réservé aux composantes 
espace et cyber. 
 
En ce qui concerne les systèmes d'aéronefs 
téléguidés (Remote Piloted Aircraft Systems), les 
grands drones de type 3, il s'agit des MQ-9B. Deux 
systèmes (comprenant chacun deux avions et une 
station de contrôle au sol) ont déjà été commandés 
et seront livrés cette année. Cette vision stratégique 
prévoit un troisième système, portant le total à six 
avions et trois stations. Des mises à jour sont 
également prévues pour cette flotte. 
 
Dans la section Numérisation et Communication 
d'appui, il y aura un important support informatique 
pour les nouveaux systèmes d'armes ainsi qu'un 
grand projet de centre de données de près d'un 
milliard d'euros pour construire des centres de 
données souverains et redondants. Ici aussi, une 
réserve budgétaire est prévue. 
 
Pour la Composante Terre, il existe deux capacités 
principales: la capacité motorisée et le Special 
Operations Regiment. La capacité motorisée se 
compose de trois éléments: une brigade interarmes 
médiane, une brigade interarmes légère et un 
bataillon de reconnaissance belgo-luxembourgeois 
appelé Ermesinde. Au sein de la brigade médiane, 
parmi les troupes de manœuvre, il y a deux 
bataillons d'infanterie et deux bataillons de cavalerie. 
Pour l'infanterie, des Griffon supplémentaires sont 
prévus; pour la cavalerie, nous prévoyons des 
Jaguar et des Véhicules Blindés d'Aide à 
l'Engagement (VBAE) supplémentaires. 
 

In het deel Combat & Support van de mediane 
brigade is er een geniebataljon, dat wordt uitgerust 
met Griffon-voertuigen, middelen voor mijnenleggen 
en -ruimen, en mobiele aanvalsbruggen. Het 
artilleriebataljon krijgt bijkomende Ceasars, Griffons 
en Griffon MEPACS (mortiervoertuigen), evenals 
FPV-drones (kamikazedrones) en luchtafweer op 
Servals met Mistralraketten. Daarnaast wordt in 
standaard Servals, radars, sensoren en ander 
materiaal voorzien. Het verkenningseskadron krijgt 
Servals, VBAE’s en integratordrones van type 2. 
 
 
 
Bij Combat & Service Support hoort het logistieke 
bataljon, dat honderden vrachtwagens krijgt. Het 

Dans la partie Combat & Support de la brigade 
médiane se trouve un bataillon du génie équipé de 
véhicules Griffon, de matériel pour la pose et la 
neutralisation de mines, et de ponts d'assaut 
mobiles. Le bataillon d'artillerie obtient des Caesar, 
des Griffon et Griffon MEPAC (véhicules à mortier) 
supplémentaires, ainsi que des drones FPV (drones 
kamikazes), et des défenses antiaériennes sous 
forme de Serval équipés de missiles Mistral. Par 
ailleurs, les Serval standards seront équipés de 
radars, de capteurs et d'autres matériaux. 
L'escadron de reconnaissance reçoit des Serval, des 
VBAE et des drones Integrator de type 2. 
 
Au sein du Combat & Service Support se trouve le 
bataillon logistique, qui obtient des centaines de 
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medische aspect wordt versterkt met rol 1-capaciteit 
voor evacuatie op bataljonsniveau, en 
veldhospitalen op rol 2-niveau op brigadevlak, met 
Griffon- en Servalambulanceversies. Ook wordt in 
een Multiple Launch Rocket System (MLRS) 
voorzien, tegen het einde van de looptijd van de 
strategische visie. 
 
De lichte brigade zal bestaan uit twee 
infanteriebataljons en één bataljon gevechtsdrones. 
De precieze samenstelling van dat dronebataljon 
moet ten laatste in 2028 worden bepaald. 
 
Het Special Operations Regiment krijgt onder meer 
nieuwe H-145M Light Utility Helicopters, nieuwe 
Short Take-Off and Landing-vliegtuigen (STOL) en 
toekomstige medium-heavy transporthelikopters. 
Ook worden nieuwe medium multirole tactical 
vehicles gepland. Er wordt ingezet op manned-
unmanned teaming, met samenwerking tussen 
bemande systemen en drones – ook op het land. 
 

camions. L'aspect médical est renforcé avec une 
capacité d'évacuation de rôle 1, au niveau du 
bataillon, et des hôpitaux de campagne de rôle 2 au 
niveau de la brigade, avec des versions 
ambulancières des Griffon et Serval. Un Multiple 
Launch Rocket System (MLRS) est également prévu 
vers la fin de la validité de la vision stratégique. 
 
La brigade légère se composera de deux bataillons 
d'infanterie et d'un bataillon de drones de combat. La 
composition précise de ce bataillon de drones devra 
être déterminée au plus tard en 2028. 
 
Le Special Operations Regiment recevra de 
nouveaux hélicoptères utilitaires légers de type 
H145M, de nouveaux avions à décollage et 
atterrissage court (ADAC) et de futurs hélicoptères 
de transport moyen-lourd. De nouveaux véhicules 
tactiques multirôles moyens sont également prévus. 
Nous investirons dans le concept de manned-
unmanned teaming, avec une coopération entre les 
systèmes avec équipage et les drones – également 
sur la dimension terrestre. 
 

Voor de Luchtcomponent is dit jaar de Surface-
Based Air & Missile Defense nieuw: 10 
luchtafweerbatterijen voor korte en middellange 
afstand van het type NASAMS (Norwegian 
Advanced Surface-to-Air Missile System), een Noors 
systeem dat we samen met Nederland aankopen. 
Daarnaast worden ook drie luchtafweerbatterijen 
gepland voor lange afstand en voor tactical ballistic 
missile defense. Het precieze type moet nog worden 
bepaald. 
 
 
Wat het onderdeel Air Combat Multirole betreft, 
komen er 11 bijkomende F-35’s, een hele reeks 
wisselstukken en ook toekomstige upgrades. Met 
het initiële F-35-contract was de ondersteuning 
verzekerd tot en met 2030 en die wordt zo verder 
verlengd. Initiatieven aangaande de F-35 die al 
waren vastgelegd in het STAR-plan om autonomer 
te opereren, nemen we over.  
 
 
Voorts is er het Fixed Wing Transport, ons 
luchttransport. Dat omvat onder meer Directional 
Infrared Countermeasures-systemen (DIRCM) voor 
onze Airbus A400M. Er is ook budget uitgetrokken 
om opnieuw regionale jets aan te kopen. Dat 
transport kan worden ingevuld met lichte tactische 
transportvliegtuigen of met een combinatie van 
verschillende types. Daarnaast is ook budget 
vrijgemaakt om onze Corporate Long-Range 
vliegtuigen te vervangen zodra het Falcon 7X-
contract met Dassault afloopt. 
 

S'agissant de la Composante Air, la Surface-Based 
Air and Missile Defense constitue une nouveauté 
cette année, avec 10 batteries d'artillerie 
antiaérienne à courte et à moyenne portée de type 
NASAMS (Norwegian Advanced Surface-to-Air 
Missile System), un système norvégien que nous 
achetons avec les Pays-Bas. En outre, trois batteries 
d'artillerie antiaérienne sont également prévues pour 
les longues portées et la défense antimissile 
balistique tactique. Il convient encore de définir le 
type précis de batteries. 
 
En ce qui concerne le volet Air Combat Multirole, 11 
F-35 supplémentaires sont prévus, ainsi que toute 
une série de pièces de rechange et également des 
futures mises à jour. Le contrat initial portant sur les 
F-35 prévoyait que l'assistance était assurée 
jusqu'en 2030, et cette assistance est prolongée. 
Nous reprenons des initiatives concernant le F-35 
qui étaient déjà définies dans le plan STAR et qui 
permettent d'opérer de manière plus autonome. 
 
Par ailleurs, il y a le Fixed-Wing Transport, notre 
transport aérien. Il comprend notamment les 
systèmes Directional Infrared 
Countermeasures (DIRCM) destinés à nos 
Airbus A400M. L'on a également dégagé un budget 
permettant de racheter des jets régionaux. Ce 
transport peut être assuré à l'aide d'avions de 
transport tactiques légers ou d'une combinaison de 
plusieurs types. En outre, l'on a également débloqué 
un budget permettant de remplacer nos avions 
Corporate Long-Range dès que le contrat conclu 
avec Dassault portant sur les Falcon 7X arrivera à 
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Voorts is er nog de air-to-air refuelingcapaciteit in 
Luik. We hebben het equivalent van 2 
tankervliegtuigen verworven in een pool van 10 
toestellen, die worden uitgebaat samen met een 
aantal Europese landen vanuit het Nederlandse 
Eindhoven. Ook voor die vliegtuigen is financiering 
nodig voor verdere updates. 
 

expiration. 
 
De plus, l'on dispose encore des capacités de 
ravitaillement en vol basées à Liège. Nous avons 
acquis l'équivalent de deux avions ravitailleurs dans 
un parc de 10 appareils, exploités avec une série de 
pays européens depuis la base néerlandaise 
d'Eindhoven. Un financement est également 
nécessaire pour les mises à jour de ces avions. 
 

Daarnaast nemen we deel aan AWACS (Airborne 
Warning and Control System). Dat programma loopt 
ten einde, maar budgetten worden gepland voor de 
vervanging van de oude vloot.  
 
Het Control and Reporting Center (CRC) in 
Beauvechain krijgt er een deel deployable bij, zowel 
in termen van mensen als van radarsystemen. Het 
CRC zal die nieuwe luchtafweer moeten beheren. 
Die capaciteit wordt opgewaardeerd. In 
Beauvechain komt een multidomain targeting 
support cell en wordt het National Airspace Security 
Center versterkt, als equivalent van het Maritiem 
Informatiekruispunt (MIK).  
 
 
Er is daarnaast ook de Force Protection Air, met 
onder andere commando-, transport- en 
verbindingscapaciteiten, CBRN-voertuigen en veel 
investeringen inzake inbraakdetectie om onze 
vliegbasissen beter te kunnen beschermen. Er 
komen tevens investeringen in weerbaarheid met 
het oog op de snelle herstelling van landingsbanen.  
 
 
 
Voor de Search and Rescue kopen we vier nieuwe 
helikopters.  
 
Verder zijn er nog heel wat kleinere investeringen, 
onder de noemer Air Base General Support. 
 
 
Wat de Marinecomponent betreft, kopen we een 
derde anti-submarine-warfarefregat (ASW) aan. Die 
capaciteit krijgt drones van type 2, anti-
torpedosystemen, snelle boten en maritieme 
sensoren voor de MQ-9B. Die sensoren bevatten 
radar en sonar. Er zijn eveneens updates voor de 
vloot NH90-helikopters, die opereren vanaf de ASW-
fregatten. 
 
 
In Naval Mine Warfare zit een logistiek 
ondersteuningsschip voor onze vloot mijnenjagers. 
Verder worden mijn- en lichtsystemen aangekocht, 
conform het STAR-plan. ER zijn ook een hele reeks 
drones, zowel in de lucht, op het water als onder 

Parallèlement, nous participons au programme 
AWACS (Airborne Warning and Control System). Ce 
programme touche à sa fin, mais des budgets sont 
prévus pour le remplacement de l'ancienne flotte. 
 
Le Control and Reporting Center (CRC) de 
Beauvechain sera renforcé par une composante 
"déployable", tant en termes d'effectifs que de 
systèmes radar. Le CRC devra gérer cette nouvelle 
défense anti-aérienne. Cette capacité sera 
revalorisée. Une multidomain targeting support cell 
sera mise en place à Beauvechain et le National 
Airspace Security Center y sera renforcé, en tant 
qu'équivalent du Carrefour d'Information maritime 
(MIK). 
 
Par ailleurs, il y a également la Force Protection Air, 
qui comprend notamment des capacités de 
commandement, de transport et de connexion, des 
véhicules CBRN ainsi que de nombreux 
investissements en matière de détection d'intrusion 
afin de mieux protéger nos bases aériennes. Des 
investissements dans la résilience sont également 
prévus afin de permettre une réparation rapide des 
pistes d'atterrissage. 
 
Pour les opérations de recherche et de sauvetage, 
nous achèterons quatre nouveaux hélicoptères. 
 
Par ailleurs, de nombreux investissements mineurs 
sont prévus dans le domaine de l'Air Base General 
Support. 
 
S'agissant de la Composante Marine, nous 
achèterons une troisième anti-submarine-
warfarefregat (ASW). Cette capacité sera dotée de 
drones de type 2, de systèmes anti-torpilles, de 
bateaux rapides et de capteurs maritimes pour le 
MQ-9B. Ces capteurs comprennent un radar et un 
sonar. Des mises à jour sont également prévues 
pour la flotte d'hélicoptères NH90, qui opèrent à 
partir des frégates ASW. 
 
La Naval Mine Warfare comprend un navire de 
soutien logistique pour notre flotte de chasseurs de 
mines. L'achat de systèmes de mines et d'éclairage 
est également prévu, conformément au plan STAR. 
Il y aura également toute une série de drones 
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water. 
 
 
Coastal Security heeft betrekking op offshore ISR-
sensoren – Intelligence, Surveillance, 
Reconnaissance – en op updates voor de drie 
patrouillevaartuigen.  
 
Harbor Protection betreft de aankoop van 
onderwatersensoren, naast een expeditionaire 
havenbeschermingsmodule voor de marinefuseliers. 
Het is de bedoeling dat zij ook elders in Europa 
havenbescherming kunnen aanbieden.  
 

pouvant opérer tant dans les airs que sur l'eau et 
dans l'eau. 
 
La Coastal Security concerne les capteurs offshore 
ISR – Intelligence, Surveillance, Reconnaissance – 
et les mises à jour pour les trois patrouilleurs. 
 
 
La Harbor Protection a trait à l'achat de capteurs 
sous-marins, en plus d'un module expéditionnaire de 
protection portuaire pour les fusiliers marins. 
L'objectif est qu'ils puissent également assurer la 
protection de ports ailleurs en Europe. 
 

Daarnaast gaat het over maritieme commando- en 
controlemiddelen en ondersteuning. In dat kader zijn 
er diverse SATCOM-programma’s voor de 
mijnenjagers en IT-ondersteuning voor het MIK en 
het Maritime Operations Centre. 
 
Een belangrijk onderdeel van de commando- en 
operationele steun is de medische steun. Het gaat 
om extra capaciteit van rol 1, d.w.z. 
evacuatiecapaciteit op het terrein, en rol 2, de 
veldhospitaalcapaciteit. Voor die capaciteit komen er 
eigen, speciaal uitgeruste voertuigen en specifieke 
vrachtwagens met koelers en dergelijke. Er is ook de 
medical hub, die zal bestaan uit een medisch 
expertisecentrum, een centrum voor specialisaties, 
een centrum voor vorming en training, een logistiek 
centrum en een centrum voor onderzoek en 
ontwikkeling.  
 
 
 
Binnen de joint force protection worden alle 
systemen ter bestrijding van drones (counter-UAS-
systemen) gegroepeerd voor alle machten. Dit wordt 
een vrij groot programma, waarschijnlijk in de vorm 
van een raamcontract voor alle machten, dat diverse 
types van counter-UAS-systemen zal omvatten. Er 
is ook een vernieuwde explosive ordnance disposal 
(EOD) voor de Dienst voor Opruiming en 
Vernietiging van Ontploffingstuigen (DOVO), met 
onder andere een nieuwe static detonation chamber 
en nieuwe robots voor EOD-activiteiten. Onder dit 
luik valt eveneens de uitrusting tegen chemische, 
biologische, radiologische en nucleaire stoffen, voor 
alle machten. Op termijn komen daar ook scanners 
bij voor onder meer toegangscontrole. 
 
 
 
Onder general support valt nu ook de territoriale 
reserve en de uitrusting daarvan. Daarnaast omvat 
dit een aantal voertuigen, waaronder een eigen 
capaciteit Very Short Range Air Defence System 
(V/SHORAD). Concreet gaat het over 

Il s'agit par ailleurs de moyens de commandement et 
de contrôle maritimes et d'appui. Dans ce cadre, 
divers programmes SATCOM existent pour les 
chasseurs de mines et un appui informatique est 
prévu pour le MIK et le Maritime Operations Centre. 
 
Un volet important de l'appui en matière 
opérationnelle et de commandement est le soutien 
médical. Il est question de capacités 
supplémentaires de rôle 1, c'est-à-dire une capacité 
d'évacuation sur le terrain, et de rôle 2, la capacité 
en matière d'hôpitaux de campagne. Des véhicules 
détenus en propre et dotés d'un équipement spécial 
et des camions spécifiques équipés de 
refroidisseurs, etc. seront prévus pour cette 
capacité. Il y a aussi le hub médical, qui se 
composera d'un centre d'expertise médicale, d'un 
centre pour les spécialisations, d'un centre pour la 
formation et l'entraînement, d'un centre logistique et 
d'un centre pour la recherche et le développement.  
 
Au sein de la joint force protection, tous les systèmes 
de lutte contre les drones (dispositifs counter-UAS) 
seront regroupés pour toutes les composantes. Ce 
programme sera d'assez grande ampleur et prendra 
probablement la forme d'un contrat-cadre pour 
toutes les composantes, englobant divers types de 
systèmes counter-UAS. Il est aussi question du 
renouvellement de l'explosive ordnance disposal 
(EOD) pour le Service d’Enlèvement et de 
Destruction d’Engins Explosifs (SEDEE), 
comprenant notamment une nouvelle chambre de 
détonation statique et de nouveaux robots pour les 
activités liées à l'EOD. Ce volet couvre également 
l'équipement contre des substances chimiques, 
biologiques, radiologiques et nucléaires, pour toutes 
les composantes. À terme, des scanners 
s'ajouteront notamment pour le contrôle d'accès. 
 
Le vocable general support inclut désormais 
également la réserve territoriale et son équipement. 
Il recouvre aussi plusieurs véhicules, dont une 
capacité propre de défense antiaérienne à très 
courte portée (Very Short Range Air Defence 
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20 Skyrangersystemen van het Duitse Rheinmetall. 
De Skyranger vormt het onderste segment in het 
V/SHORAD-geheel en zal worden aangekocht voor 
de territoriale reserve. 
 

System, V/SHORAD). Concrètement, il s'agit de 
20 systèmes Skyranger du conglomérat allemand 
Rheinmetall. Le Skyranger constitue le segment 
inférieur de l'ensemble V/SHORAD et il sera acquis 
pour la réserve territoriale. 
 

Daarnaast zijn er een aantal belangrijke unmanned 
systems. Er zijn al veel drones opgenomen in de 
respectieve capaciteiten, maar hiermee worden 
drones bijgekocht voor alle machten: kleine 
verkenningsdrones, kamikazedrones en allerhande 
soorten drones die vandaag op het slagveld niet 
meer zijn weg te denken. 
 
Tot slot is er het onderdeel enablement, want we 
moeten ervoor zorgen dat onze bondgenoten in 
geval van een groot conflict hun materieel kunnen 
ontschepen in de havens en luchthavens, zodat het 
kan worden doorgevoerd naar de plaatsen waar het 
nodig is. 
 
De strategische visie die u hopelijk vrijdag zult 
kunnen lezen, is nog veel ruimer. Al dit materieel zal 
uiteraard niet morgen al beschikbaar zijn, we 
spreken over een periode van negen jaar. 
 

Il existe également un certain nombre de systèmes 
importants sans équipage. De nombreux drones 
sont déjà inclus dans les capacités respectives, mais 
à ceux-ci s'ajoutent des drones pour toutes les 
forces: des petits drones de reconnaissance, des 
drones "kamikazes" et toutes sortes de drones 
devenus indispensables sur les champs de bataille. 
 
Enfin, il convient de ne pas négliger le volet 
enablement, parce que nous devons veiller à ce 
qu'en cas de conflit majeur, nos alliés puissent 
débarquer leur matériel dans les ports et les 
aéroports et le transporter là où il est nécessaire. 
 
 
Le texte stratégique dont vous pourrez prendre 
connaissance vendredi, je l'espère, offre une vision 
encore beaucoup plus large. Il va sans dire que 
l'ensemble de ce matériel ne sera pas disponible dès 
demain; nous parlons d'une période de neuf ans. 
 

01.06 Minister Theo Francken (Nederlands): Dit 

was een uitgebreid en volledig overzicht dat nog niet 
is goedgekeurd, maar wel op de agenda staat van 
de ministerraad van vrijdag. Principieel was er wel 
een akkoord. 
 

01.06  Theo Francken, ministre (en néerlandais): 

Ce tableau détaillé et complet n'a pas encore été 
approuvé, mais il figure à l'ordre du jour du Conseil 
des ministres de vendredi. Un accord de principe 
existait bel et bien. 
 

01.07  Kjell Vander Elst (Open Vld): Dat er flexibele 

budgettaire lijnen worden gecreëerd, vind ik een 
verstandige keuze. Zo kunnen we snel inspelen op 
de actualiteit of op technologische ontwikkelingen. 
Door de oorlog tussen Rusland en Oekraïne werd 
heel snel grote vooruitgang geboekt op het vlak van 
onderzoek, ontwikkeling en innovatie. Het is een 
goede zaak dat we dat ook hoog op de agenda 
zetten. 
 
De budgetten zijn gebaseerd op een beleidsnota die 
van voor de verhoging van de NAVO-norm dateert. 
Momenteel wordt uitgegaan van 2 % tegen 2033, 
van 2,5 % in 2034 en in principe van 3,5 % in 2035. 
 

01.07  Kjell Vander Elst (Open Vld): Je trouve 

judicieux de créer des lignes budgétaires flexibles. 
Cela nous permet de réagir rapidement à l'actualité 
ou aux évolutions technologiques. La guerre entre la 
Russie et l'Ukraine a nettement accéléré les progrès 
en matière de recherche, de développement et 
d'innovation. C'est d'ailleurs une bonne chose que 
nous donnions également la priorité à ces domaines. 
 
 
Les budgets reposent sur une note de politique 
générale antérieure au relèvement de la norme de 
l'OTAN. Pour le moment, les objectifs sont de 2 % 
d'ici 2033, 2,5 % en 2034 et en principe 3,5 % en 
2035. 
 

Dat betekent dat wij op 2 jaar tijd 1,5 % moeten 
bijpassen, maar niemand ziet hoe dat kan. Als we 
niet aan de staart van het Europese peloton willen 
blijven bengelen, dan moet er een grondig debat 
worden gevoerd over hoe we aan onze 
verplichtingen kunnen voldoen. Het is geen optie om 
de rekening naar de volgende generaties door te 
schuiven.  
 

Cela signifie que nous devons augmenter les 
dépenses de 1,5 % en 2 ans, mais personne ne voit 
comment cela est réalisable. Si nous ne voulons plus 
traîner à la fin du peloton européen, un débat 
approfondi doit être tenu sur la façon dont nous 
pouvons respecter nos obligations. Transférer la 
facture aux générations suivantes n'est pas une 
option. 
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Op 9 jaar tijd zal er 50 miljard euro uitgegeven 
worden aan personeel, wat volgens mijn berekening 
ongeveer 10 miljard meer is dan over dezelfde 
periode voor vandaag. Die budgetstijging lijkt me te 
laag om de personeelsaantallen fors op te trekken, 
wat toch het plan was. Zeker in combinatie met de 
pensioenhervorming lijkt me dat onhaalbaar. Wordt 
er dus nog iets aan het statuut gewijzigd?  
 

En 9 ans, 50 milliards d'euros seront dépensés en 
frais de personnel. Selon mes calculs, cela 
représente environ 10 milliards de dépenses de 
personnel supplémentaires par rapport aux frais 
actuels pour la même période donnée. Cette 
augmentation de budget me semble trop faible pour 
augmenter fortement les effectifs, ce qui était 
pourtant l'objectif. En combinaison avec la réforme 
des pensions, cela me semble irréaliste. Le statut 
sera-t-il donc encore modifié? 
 

01.08  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mijnheer de 

minister, who is your daddy? Is het Rutte, Trump, de 
NAVO, de VS of de defensie-industrie? Uw 
investeringsplan is een besparingsplan voor de 
bevolking, uw strategische visie is een ontmanteling 
van de sociale zekerheid. Wie zal zich veiliger voelen 
met een jaarlijks koopkrachtverlies van 6.000 euro 
per gezin?  
 
Uw strategische visie is veeleer een 
boodschappenlijstje, waarbij zoveel mogelijk 
Belgisch geld naar de wapenindustrie wordt 
gesluisd. Laten we ook niet vergeten dat uitgerekend 
die industrie bekendstaat om haar hoog 
corruptierisico. De beslissing om 2 % aan defensie 
te besteden, is nog niet gefinancierd. De investering 
van 34 miljard euro is een ongedekte cheque. Men 
weet immers dat het verzet tegen dit asociale beleid 
en de militarisering groeit. De werkende klasse zal 
uw boodschappen mogen betalen. 
 

01.08  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Monsieur le 

ministre, who is your daddy? Est-ce Rutte, Trump, 
l'OTAN, les États-Unis ou l'industrie de la défense? 
Votre plan d'investissement est un plan d'économies 
pour la population, votre vision stratégique est un 
démantèlement de la sécurité sociale. Qui se sentira 
plus en sécurité avec une perte du pouvoir d'achat 
annuelle de 6 000 euros par foyer? 
 
Votre vision stratégique ressemble davantage à une 
liste de courses, canalisant un maximum de fonds 
belges vers l'industrie de l'armement. N'oublions pas 
que cette industrie est justement connue pour son 
risque élevé de corruption. Le financement de cette 
décision d'allouer 2 % à la défense n'a pas encore 
été défini. L'investissement de 34 milliards d'euros 
est un chèque en bois. Chacun sait en effet que la 
colère monte face à cette politique asociale et à cette 
militarisation. La classe travailleuse devra payer vos 
courses. 
 

Op uw boodschappenlijstje staan 11 extra F-35's, 
een derde oorlogsschip en een gewapende 
dronevloot. Dat zijn geen verdedigingswapens, maar 
aanvalswapens voor buitenlandse NAVO-operaties. 
Het defensie-engagement zal leiden tot een afbouw 
van alle sociale rechten, van pensioenen tot 
investeringen in de zorg en het onderwijs. Met het 
aankoopbedrag van 1 F-35 kunnen 40 scholen 
worden gebouwd, met 4 F-35's creëren we 10.000 
extra plaatsen in de kinderopvang. Niets van dat 
alles. Het geld gaat naar daddy Trump, die totaal 
onbetrouwbaar is. Zwitserland, dat een contract 
afsloot voor de aankoop van F-35's, moet nu plots 
veel meer betalen. 
 
 
 
 
Na de strategische visie op snel wapens kopen, 
wachten wij op de visie voor het personeel. Het 
personeelsbudget is ontoereikend. U wilt het aantal 
personeelsleden verdubbelen, maar waar is het 
budget? 
 

Onze F-35 supplémentaires, un troisième navire de 
guerre et une flotte de drones armés figurent sur 
votre liste de courses. Il s'agit d'armes non pas de 
défense, mais d'attaque destinées à des opérations 
de l'OTAN à l'étranger. L'engagement de la défense 
entraînera un démantèlement de tous les droits 
sociaux, des pensions aux investissements dans les 
soins et dans l'enseignement. Le prix d'achat d'un 
seul F-35 permettrait de construire 40 écoles et avec 
quatre F-35, nous pourrions créer 10 000 places 
supplémentaires dans l'accueil de la petite enfance. 
Nous n'aurons rien de tout cela. Ces moyens s'en 
iront chez daddy Trump, une personnalité dont le 
manque de fiabilité est notoire. La Suisse, qui avait 
conclu un contrat pour l'acquisition de F-35, doit à 
présent débourser une somme nettement plus 
importante. 
 
Après la vision portant sur l'achat rapide d'armes, 
nous attendons la vision pour le personnel. Le 
budget en matière de personnel est insuffisant. Vous 
entendez faire doubler les effectifs, mais où est le 
budget nécessaire à cet effet? 
 

01.09  Annick Ponthier (VB): Het is positief dat de 

strategische visie flexibel is opgesteld, rekening 

01.09  Annick Ponthier (VB): Il est positif que la 

vision stratégique ait été conçue de manière flexible, 
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houdend met toekomstige evoluties. We weten 
immers niet waar we over enkele jaren zullen staan. 
 
 
Er worden 11 extra F-35's gekocht, al vroeg de 
NAVO er meer. Mijnheer de minister, hoe ziet u de 
strategische afhankelijkheid van de Verenigde 
Staten in de toekomst, gezien de huidige 
spanningen tussen de EU en de VS? Wat is uw visie 
op de Europese strategische autonomie? Ik merk 
immers ook tegenkanting in de regering. Ik herinner 
me de slogan van Vooruit "Daar vliegt uw pensioen", 
over de vorige aankoop van F-35's. Hoe kijkt u naar 
de argumenten tegen de aankoop van F-35's op het 
vlak van afhankelijkheid, prijs en noodzaak?  
 
 
 
 
U was aanvankelijk tegen een instap in het Future 
Combat Air System (FCAS), maar verklaarde nadien 
dat België toch zou deelnemen. Wat is uw precieze 
visie op het FCAS of het Global Combat Air 
Programme (GCAP)? 
 

en tenant compte des évolutions futures. En effet, 
nous ignorons où nous en serons dans quelques 
années. 
 
On prévoit l'achat de 11 F-35 supplémentaires, alors 
que l'OTAN en demandait davantage. Monsieur le 
ministre, comment envisagez-vous la dépendance 
stratégique vis-à-vis des États-Unis à l'avenir, 
compte tenu des tensions actuelles entre l'UE et les 
États-Unis? Quelle est votre vision de l'autonomie 
stratégique européenne? Je constate en effet 
également une certaine opposition au sein du 
gouvernement. Je me souviens du slogan scandé 
par Vooruit lors du précédent achat de F-35: "Daar 
gaat uw pensioen" (votre pension s'envole). Que 
pensez-vous des arguments invoqués contre l'achat 
des F-35 en termes d'indépendance, de coût et de 
nécessité? 
 
Vous étiez initialement opposé à une adhésion au 
Système de Combat Aérien du Futur (SCAF), mais 
vous avez ensuite déclaré que la Belgique 
participerait néanmoins à ce programme. Que 
pensez-vous exactement du SCAF ou du Global 
Combat Air Programme (GCAP)? 
 

We kopen een derde fregat. Iedereen weet dat we 
drie schepen nodig hebben: één in onderhoud, één 
voor opleiding en één operationeel schip. Zal het 
nieuwe schip eveneens worden uitgerust met een 
vertical launching system (VLC)? Over welk type 
schip zal het gaan? Hebt u al een idee van de prijs? 
 
 
Ook zullen wij geavanceerde NASAM-
luchtafweersystemen kopen. In de pers lazen wij 
daarvoor het bedrag van 2,25 miljard euro, maar u 
spreekt over 4 miljard euro. Kunt u dat toelichten? 
Kiezen wij net als Nederland voor de radaroplossing 
van het Nederlandse bedrijf Thales? Wanneer zal 
het NASAM-systeem operationeel zijn? 
 
 
Hoeveel voertuigen zullen er precies worden 
aangekocht? Waarom publiceert de pers daarover 
andere cijfers dan de cijfers die u geeft? Voor welk 
type helikopter zult u kiezen? 
 
Uw personeelsambities zijn groot, maar het budget 
oogt erg beperkt. Hoe wilt u de personeelsevolutie 
concreet aanpakken? 
 

Nous allons acquérir une troisième frégate. Tout le 
monde sait qu’il faut trois navires: un en 
maintenance, un pour la formation et un 
opérationnel. Ce nouveau navire sera-t-il également 
équipé d’un système de lancement vertical (Vertical 
Launch System - VLS)? De quel type de frégate 
s’agira-t-il? Avez-vous déjà une idée de son coût? 
 
Nous allons également acquérir des systèmes 
avancés de défense anti-aérienne NASAMS. La 
presse évoque un montant de 2,25 milliards d’euros, 
mais vous parlez de 4 milliards. Pouvez-vous nous 
expliquer cette différence? Allons-nous, comme les 
Pays-Bas, opter pour la solution radar proposée par 
l’entreprise néerlandaise Thales? À partir de quand 
le système NASAMS sera-t-il opérationnel? 
 
Combien de véhicules seront précisément achetés? 
Pourquoi la presse publie-t-elle des chiffres 
différents de ceux que vous avancez? Quel type 
d’hélicoptère comptez-vous acquérir? 
 
Vous affichez de grandes ambitions en matière de 
personnel, mais le budget semble étriqué. Comment 
comptez-vous concrétiser cette évolution des 
effectifs? 
 

01.10  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Ik dank u dat u 

ons uw nota over de strategische visie in primeur 
voorgesteld hebt. In deze commissie wordt de 
menselijke kant van de zaak te zelden belicht: u zult 
de loopbaan van onze militairen met 11 jaar 

01.10  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Merci d'avoir 

présenté votre note de vision stratégique en primeur. 
Cette commission aborde trop rarement l'humain: 
vous allez allonger de 11 ans la carrière de nos 
militaires et les sujets sociaux devraient être 
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verlengen en de sociale thema's zouden hier ook 
besproken moeten worden.  
 
U was opgezweept door de komst van Trump naar 
de NAVO-top in Den Haag. Uw regering kreeg het 
gedaan om 34,2 miljard euro aan Defensie te 
spenderen. Net zoals vroeger onder de Zweedse 
coalitie, weet uw meerderheid echter niet hoe ze die 
bedragen moet financieren. De heer Prévot liet 
verstaan dat dit via het heffen van nieuwe 
belastingen of de verkoop van overheidsbedrijven 
zou gebeuren.  
 
Nog vóór uw strategisch plan in kalk en cement was, 
wist u al dat we Amerikaanse F-35's zouden kopen. 
Er rijzen vragen inzake de Europese strategische 
autonomie, de globale aanpak van conflicten, de 
maatschappelijke return voor de Belgische en 
Europese bedrijven en de human resources, nu u 
het maatschappelijk contract met onze militairen 
verbreekt. Gelet op uw rampzalige sociale beleid, 
zult u uw personeelsdoelstellingen niet bereiken.   
 

abordés. 
 
 
Vous avez été galvanisé par la venue de Trump au 
sommet de l'OTAN à La Haye. Votre gouvernement 
a obtenu de pouvoir dépenser 34,2 milliards d'euros. 
Mais, comme autrefois la majorité "suédoise", votre 
majorité ignore comment financer ces sommes. 
M. Prévot indiquait que ce serait via de nouveaux 
impôts ou la vente d'entreprises publiques. 
 
 
 
Avant d'avoir votre plan stratégique, vous saviez 
déjà qu'on achèterait des F-35 américains. Des 
questions se posent en matière d'autonomie 
stratégique européenne, d'approche globale des 
conflits, de retours sociétaux pour les entreprises 
belges et européennes, et de ressources humaines 
au moment où vous rompez le contrat social avec 
nos militaires. Vous n'atteindrez pas vos objectifs de 
personnel, vu votre politique sociale catastrophique. 
 

De MR en Les Engagés hebben het over een 
Europese Defensie, maar er worden elf F-35's 
aangekocht in de Verenigde Staten. Dit getuigt niet 
van een strategische visie, maar van een vorm van 
verblinding. En de gezinnen zullen voor de kosten 
ervan opdraaien.  
 
Kunt u ons in grote lijnen uw visie op het vlak van 
militaire aankopen, de prioritaire geografische 
zones, de Europese strategische autonomie, human 
resources, opdrachten inzake hulp aan de natie en 
investeringen voorstellen?  
 
U snoeit bovendien drastisch in de middelen voor 
ontwikkelingssamenwerking, terwijl gisteren nog het 
hoofd van de Luchtcomponent stelde dat er meer 
aandacht aan Afrika besteed moet worden. 
 

Le MR et Les Engagés évoquent l'Europe de la 
Défense, mais onze F-35 vont être achetés aux 
États-Unis. Il ne s'agit pas d'une vision stratégique 
mais d'un aveuglement. Et la facture sera payée par 
les ménages. 
 
 
Pouvez-vous nous présenter dans les grandes 
lignes votre vision en termes d'achats militaires, de 
zones géographiques prioritaires, d'autonomie 
stratégique européenne, de ressources humaines, 
de missions d'aide à la nation et d'investissements? 
 
Vous diminuez par ailleurs drastiquement les fonds 
consacrés à la coopération au développement alors 
qu'hier encore, le chef de la Composante Air 
indiquait qu'il faut s'intéresser davantage à l'Afrique. 
 

01.11  Koen Van den Heuvel (cd&v): Een 

strategische visie is noodzakelijk, en het is goed dat 
uw aanpak aansluit bij het NAVO-kader van het 
NDPP. Dat versterkt onze geloofwaardigheid als 
partner. Het gaat om een flexibel kader, met ruimte 
voor innovatie. De oorlog in Oekraïne onderstreept 
het belang daarvan. 
 
Wie het heeft over een 'boodschappenlijstje', doet 
geen recht aan de boodschap. De generaal 
benadrukte terecht dat capaciteit ook personeel, 
investeringen en werkingskosten omvat.  
 
 
Transparantie moet zorgen voor een draagvlak bij de 
bevolking. We moeten duidelijke prioriteiten stellen 
en inzetten op efficiëntie. Voor cd&v gaat het om 

01.11  Koen Van den Heuvel (cd&v): Une vision 

stratégique est nécessaire et il est positif que votre 
approche se rattache au processus de planification 
de défense de l'OTAN (NDPP). Cela renforce notre 
crédibilité en tant que partenaire. Il s'agit d'un cadre 
flexible, laissant de la place pour l'innovation. La 
guerre en Ukraine souligne son importance. 
 
Celui ou celle qui parle d'une "liste de courses" ne 
rend pas justice au message. Le général a souligné 
à juste titre que la capacité comprend également le 
personnel, les investissements et les frais de 
fonctionnement. 
 
La transparence doit faire en sorte qu'on bénéficie 
du soutien de la population. Nous devons définir des 
priorités claires et nous concentrer sur l'efficacité. 
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efficiëntie binnen het NAVO-kader én met het oog 
gericht op Europese afstemming. Meer 
standaardisering zorgt voor minder versnippering en 
meer interoperabiliteit. Zo kunnen we tientallen 
miljarden besparen. België moet daarin mee de kar 
trekken. 
 

Pour le cd&v, cette efficacité s'inscrit dans le cadre 
de l'OTAN et d'une harmonisation européenne. Une 
plus grande uniformisation garantit moins de 
fragmentation et davantage d'interopérabilité. Ce 
faisant, nous pourrons économiser des dizaines de 
milliards. La Belgique doit contribuer en la matière. 
 

Cyberveiligheid en innovatie verdienen bijzondere 
aandacht. Met bijna 4 miljard euro is dat een 
duidelijke prioriteit. De deelstaten, die het 
innovatiebudget beheren, moeten bij de DIRS 
worden betrokken. 
 
Voor het infrastructuurplan wordt ongeveer 7 miljard 
euro uitgetrokken. Komt er op korte termijn een 
totaalvisie met een investeringsplan? 
 
 
Een ander belangrijk principe is dual-use. Hoe ziet u 
dat, ook met betrekking tot de Medische Component 
en de Civiele Bescherming? 
 
 
De groei naar 43.000 personeelsleden over 10 jaar 
is ambitieus. De middelen werden daarvoor 
uitgetrokken, maar de uitdaging blijft groot. We 
moeten de hervorming durven door te voeren. 
 

La cybersécurité et l'innovation méritent une 
attention particulière. Bénéficiant de près de 
4 milliards d'euros, elles sont des priorités évidentes. 
Les entités fédérées, qui gèrent le budget destiné à 
l'innovation, devraient être associées à la DIRS. 
 
Un montant d'environ 7 milliards d'euros est dégagé 
pour le plan d'infrastructure. Une vision globale 
dotée d'un plan d'investissement sera-t-elle 
développée à court terme? 
 
Le concept du double usage est également un 
principe important. Comment l'interprétez-vous, en 
ce qui concerne la Composante Médicale et la 
Protection civile également? 
 
La croissance à 43 000 effectifs sur 10 ans est un 
objectif ambitieux. Les moyens nécessaires à cet 
effet ont été dégagés, mais le défi demeure 
gigantesque. Nous devons oser mettre en œuvre la 
réforme. 
 

01.12  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Extra materiaal is 

nutteloos als er niet voldoende mensen zijn om het 
te bedienen.  
 

01.12  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Tout matériel 

supplémentaire est inutile en l'absence d'effectifs 
suffisants pour s'en servir. 
 

Voor het personeel wordt 50 miljard euro 
uitgetrokken. Rekening houdend met de huidige 
personeelskosten, gaat het om zo’n 43 miljard over 
een periode van 10 jaar. De resterende 7 miljard 
dreigt opgeslorpt te worden door de verhoging van 
de pensioenleeftijd en de groei van het 
personeelsbestand. Blijft er dan nog ruimte over voor 
het sociaal akkoord? 
 
Daarnaast is er nog onduidelijkheid: bevat de 
strategische visie een afzonderlijk hoofdstuk over 
personeel, zoals vorige keer? En hoe garandeert u 
dat ook de huidige militairen zich erkend voelen? 
 
 
Tot slot maak ik me zorgen over de communicatie. 
Politici roept u op om het beleid in de media te 
verdedigen, maar gewone militairen krijgen signalen 
dat uitingen van ongenoegen op sociale media hun 
veiligheidsmachtiging in het gedrang kunnen 
brengen. De onrust op sociale media onder militairen 
onderstreept hoe belangrijk het is om werk te maken 
van het sociaal akkoord, dat u aankondigde tegen 
21 juli. Ik hoor echter dat het overleg nauwelijks op 
gang is gekomen. Hoe verhoudt zich dat tot het 

Un montant de 50 milliards d'euros sera alloué au 
personnel. Compte tenu des frais de personnel 
actuels, il s'agit d'environ 43 milliards d'euros étalés 
sur une période de 10 ans. Les 7 milliards restants 
risquent d'être absorbés par le relèvement de l'âge 
de la pension et la croissance de l'effectif. 
Subsistera-t-il une marge de manœuvre pour 
l'accord social? 
 
Par ailleurs, il subsiste une incertitude: la vision 
stratégique contient-elle un chapitre spécifique 
concernant le personnel, comme la dernière fois? Et 
comment garantirez-vous que les militaires actuels 
se sentent également reconnus? 
 
Enfin, je m'inquiète de la communication utilisée à 
cet égard. Vous appelez le monde politique à 
défendre la stratégie dans les médias, mais les 
militaires ordinaires reçoivent des signaux indiquant 
que les expressions d'insatisfaction exprimées par le 
biais des médias sociaux pourraient compromettre 
leur habilitation de sécurité. L'inquiétude qui est 
perceptible sur les réseaux sociaux parmi les 
militaires souligne combien il est important de 
parvenir à un accord social, que vous avez annoncé 
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beperkte personeelsbudget? 
 

pour le 21 juillet. Toutefois, j'ai entendu que la 
concertation venait à peine de commencer. 
Comment cette concertation est-elle conciliable avec 
le budget limité en matière de personnel? 
 

Een tweede punt betreft de aankopen. Zult u, zoals 
u eerder beloofde, alle aanbestedingsprocedures in 
acht nemen, zodat we onze parlementaire controle 
kunnen uitoefenen? Dat is essentieel voor het 
draagvlak, maar ook om toe te zien op de 
verantwoorde besteding van de vele toegekende 
middelen.  
 

Un deuxième point concerne les achats. 
Respecterez-vous, comme vous l'avez promis, 
toutes les procédures d’appel d’offres, afin que nous 
puissions exercer notre contrôle parlementaire? 
C'est essentiel pour obtenir l’adhésion de la 
population, mais aussi pour vérifier si les importants 
moyens alloués sont bien dépensés de façon 
responsable. 
 

01.13  François De Smet (DéFI): We hebben nu de 

bevestiging dat er voor Defensie miljardenuitgaven 
gepland worden, maar dat er geen 
miljardeninkomsten zijn. Het is niet duidelijk hoe het 
Defensiefonds op korte termijn zal worden gestijfd. 
 
Het belangrijkste punt is de koehandel met de 
aankoop van 11 F-35's in ruil voor de 
meerwaardebelasting. De N-VA sluit dus ook die 
typische Belgische compromissen waarbij dossiers 
die niets met elkaar te maken hebben aan elkaar 
gekoppeld worden. Die aankoop was een vergissing 
en een hybride vloot was mogelijk, zoals in de 
jaren 70 en 80, of zoals die nu bestaat in 
Griekenland.  
 
In 2018 werd er een offerteaanvraag uitgeschreven, 
met een grondige evaluatie. Bestaat er een 
aanhangsel bij het contract van 2018 waarin staat 
dat het aantal bestelde vliegtuigen jaren later 
verhoogd kan worden? Zo niet, op grond waarvan 
kunt u dan beslissen om geen offerteaanvraag uit te 
schrijven, temeer daar het over een aanbesteding 
van meer dan één miljard euro gaat? Als er wel een 
nieuwe offerteaanvraag uitgeschreven moet worden, 
op basis waarvan kan u dan stellen dat er F-35's 
aangekocht zullen worden? 
 
Heeft men enig idee hoeveel zo een vliegtuig per 
stuk zal kosten? Het voorbeeld van Zwitserland, dat 
vandaag vecht tegen de Amerikaanse beslissing om 
de prijs van de F-35 plotsklaps te verhogen, maakt 
duidelijk dat het niet het meest lumineuze idee is.  
 

01.13  François De Smet (DéFI): On a la 

confirmation qu'en Défense, les milliards pleuvent en 
dépenses mais non en recettes. On ne voit pas 
comment le Fonds Défense sera alimenté à court 
terme.  
 
Le gros point, c'est l'"achat-troc" de onze F-35, en 
échange de la taxation sur les plus-values. La N-VA 
pratique donc elle aussi ces compromis typiquement 
belges liant des dossiers n'ayant rien à voir. Cet 
achat était une erreur et une flotte hybride était 
possible, comme c'était le cas dans les années 70 et 
80, ou comme c'est le cas en Grèce.   
 
 
 
En 2018, il y avait eu un appel d'offres, avec une 
évaluation approfondie. Existe-t-il un avenant au 
contrat de 2018 autorisant, des années plus tard, à 
accroître le nombre d'avions commandés? Sinon, 
qu'est-ce qui vous autorise à vous passer d'un appel 
d'offres, d'autant qu'il s'agit d'un marché de plus d'un 
milliard? Et, si l'on doit repasser par un appel 
d'offres, qu'est-ce qui justifie l'assurance qu'on 
achètera des F-35?  
 
 
 
Par ailleurs, a-t-on une idée du prix à l'unité de ces 
avions? L'exemple de la Suisse, qui ferraille 
actuellement contre la décision américaine 
d'augmenter brutalement leur prix, montre que ce 
n'est pas l'idée du siècle.  
 

01.14  Peter Buysrogge (N-VA): Nagenoeg 

iedereen beseft dat de internationale 
veiligheidscontext de afgelopen jaren grondig is 
gewijzigd en daarom heeft deze regering een 
prioriteit gemaakt van defensie. Mijnheer de 
minister, u hebt een huzarenstukje geleverd: we 
hebben het budget opgetrokken naar de 2 %-norm 
en dat zet ons opnieuw op de kaart als een 
betrouwbare partner in onze allianties binnen 
Europa en binnen de NAVO. 

01.14  Peter Buysrogge (N-VA): Presque tout le 

monde reconnaît que le contexte de sécurité 
internationale a profondément changé ces dernières 
années. C’est pourquoi ce gouvernement a fait de la 
défense une priorité. Monsieur le ministre, vous avez 
réalisé un véritable tour de force: nous avons porté 
le budget à la norme des 2 %, ce qui renforce notre 
crédibilité en tant que partenaire fiable, tant au sein 
de l’Europe qu’au sein de l’OTAN. 
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Nu is er eindelijk de strategische visie, amper vijf 
maanden na de start van deze regering. U hebt zelf 
gezegd dat de ministerraad daarover nog moet 
beslissen en er is ook nog de militaire 
programmeringswet, maar deze strategische visie is 
het allerbelangrijkste. In de visienota lijkt bijzonder 
veel te zitten, met als prioriteit een grote extra 
investering in personeel. Ik wens u veel succes met 
de implementering daarvan. 
 

 
Aujourd’hui, une vision stratégique est enfin sur la 
table, à peine cinq mois après l'entrée en fonction du 
gouvernement. Comme vous l’avez dit vous-même, 
le Conseil des ministres doit encore se prononcer et 
la loi de programmation militaire est également 
attendue. Mais cette vision stratégique est 
primordiale. La note de vision semble très riche, 
avec comme priorité une augmentation significative 
des investissements dans le personnel. Je vous 
souhaite plein succès dans la mise en œuvre de 
cette ambition. 
 

Het gaat niet enkel om 50 miljard euro voor 
personeel, er zijn budgetten voor werkingsmiddelen, 
infrastructuur en operaties om de paraatheid van ons 
leger effectief te verhogen.  
 
 
Met deze strategische visie dichten we de 
budgettaire gaten in het STAR-plan van minister 
Dedonder, waarin heel wat 
militairecapaciteitsprojecten ondermaats 
gefinancierd waren. Ook worden extra middelen 
uitgetrokken voor onze onderzoekscentra, onze 
bedrijven en onze industrie. De verschillende 
capaciteiten verdienen een zeer gedetailleerde 
benadering, maar misschien moeten we nu eerst 
een algemeen overzicht hebben. Er wordt 
geïnvesteerd in luchtcapaciteit, interoperabiliteit, een 
sterkere dronecapaciteit, cybercapaciteit, in een 
derde fregat, in F-35's enzovoort. Ook op het vlak 
van de Landcomponent beweegt er heel wat, waarbij 
de moeizame samenwerking en communicatie met 
andere eenheden en andere landen wordt 
aangepakt. 
 
We kijken uit naar de beslissing en het document. Ik 
reken op u en de staf om daarover verder in dialoog 
te gaan. 
 

Il n'est pas uniquement question d'allouer 
50 milliards d'euros au personnel, des budgets 
seront libérés pour les frais de fonctionnement, les 
infrastructures et les opérations afin d'augmenter 
efficacement l'état de préparation de notre armée. 
 
Grâce à cette vision stratégique, nous comblons les 
lacunes budgétaires du plan STAR de la ministre 
Dedonder, dans lequel de nombreux projets de 
capacité militaire étaient sous-financés. Des 
ressources supplémentaires sont également 
libérées pour nos centres de recherche, nos 
entreprises et notre industrie. Les différentes 
capacités méritent une approche très détaillée, mais 
peut-être avons-nous d'abord besoin d'un aperçu 
général. Des investissements sont en cours dans 
différents domaines: capacité aérienne, 
interopérabilité, plus grande capacité de drones, 
cybercapacité, une troisième frégate, des F-35, etc. 
Beaucoup de choses bougent également à la 
Composante Terre. Ainsi, on s'attaque à la 
coopération et à la communication, parfois 
laborieuses, avec d'autres unités et d'autres pays. 
 
Nous attendons avec impatience la décision et le 
document. Je compte sur le ministre, ainsi que sur 
l'état-major, pour approfondir le dialogue à ce sujet. 
 

01.15  Luc Frank (Les Engagés): De NAVO eist dat 

we tegen 2035 3,5 % van ons bbp uitgeven aan 
defensie, maar de regering wijst erop dat dat tijdens 
deze legislatuur niet zal gebeuren. Hoe zal ons land 
reageren op de jaarlijkse analyse die de NAVO in 
haar jongste communiqué heeft aangekondigd? Hoe 
zal ons land het verantwoorden als we in 2029 
opnieuw een slechte leerling in de NAVO-klas zijn? 
De politieke klasse moet de bevolking beter 
voorbereiden op de huidige geopolitieke situatie. Als 
nu al duidelijk is dat we onze verbintenissen niet 
zullen nakomen, hoe blijven we dan geloofwaardig 
tegenover onze partners en onze eigen bevolking? 
We lijken dezelfde fout te maken als in 2014, wat 
alleen maar koren op de molen is van toekomstige 
figuren à la Trump. 
 

01.15  Luc Frank (Les Engagés): L'OTAN exige que 

les 3,5 % soient atteints en 2035, mais le 
gouvernement affirme qu'ils ne le seront pas sous 
cette législature. Comment la Belgique va-t-elle 
répondre à l'analyse annuelle annoncée dans le 
dernier communiqué de l'OTAN? Comment 
assumera-t-elle d'être à nouveau un mauvais élève 
en 2029? La classe politique doit mieux préparer la 
population à la situation géopolitique actuelle. S'il est 
déjà clair que nos engagements ne seront pas 
respectés, comment rester crédibles vis-à-vis de nos 
partenaires et de la population? Nous semblons 
répéter la même erreur qu'en 2014, ce qui ne fera 
qu'apporter de l'eau au moulin des futurs Trump. 
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De bedragen die geïnvesteerd moeten worden, 
vereisen keuzes waarvoor er een draagvlak is bij de 
bevolking. Nu de nood aan de man is, moeten we 
meer politieke moed tonen. Mijn oproep tot nationale 
eenheid rond defensie is in werkelijkheid een oproep 
tot het verdedigen van onze democratie, ons 
maatschappijmodel en onze economie. We moeten 
de bevolking duidelijk maken dat onze veiligheid 
cruciaal is, en met een scherpe blik naar de dreiging 
kijken. De nieuwe strategische visie moet daarvoor 
als leidraad dienen. 
 
De door de NAVO vastgelegde capaciteitsdoelen 
vertrekken van de veronderstelling dat we de 3,5 % 
van het bbp zullen bereiken tegen 2034, terwijl het 
budget tot 2033 op 2 % blijft. Welke criteria worden 
er binnen de strategische visie gehanteerd om 
keuzes te maken? Wat zal er uitgesteld of geschrapt 
worden? Hoe zult u die keuzes verdedigen bij de 
NAVO? 
 

Les montants qui doivent être investis nécessitent de 
faire des choix qui suscitent l'adhésion de la 
population. Alors que le moment est grave, nous 
devons avoir plus de courage politique. Mon appel 
d'union nationale pour la défense vise en réalité 
notre démocratie, notre modèle sociétal et notre 
économie. Nous devons faire comprendre à la 
population que notre sécurité est essentielle et faire 
preuve de lucidité sur la menace. La nouvelle vision 
stratégique doit nous servir d'outil. 
 
 
Les objectifs capacitaires fixés par l'OTAN partent de 
l'hypothèse que nous atteindrons les 3,5 % d'ici 
2034, mais le budget est maintenu à 2 % jusqu'en 
2033. Quels critères sont utilisés dans la vision 
stratégique pour effectuer des choix? Qu'est-ce qui 
va être reporté ou ignoré? Comment allez-vous 
défendre cela auprès de l'OTAN? 
 

Wat is het tijdpad voor de oprichting van deze 
tweede brigade? Overweegt u nog steeds om ze tot 
stand te brengen door ze van de eerste brigade af te 
splitsen?  
 
Het Oekraïense conflict toont aan hoe belangrijk het 
is om over een reserve van burgers met een militaire 
basisopleiding te beschikken. Zult u naast de 
jongeren die hun militaire dienst vervuld hebben ook 
anderen opnemen in die reserve? Voorziet u in een 
opleiding van Defensie voor burgers van alle 
leeftijden of, zoals in de Duitstalige Gemeenschap, 
een opleiding via de veiligheidsberoepen? De 
territoriale reserve zou onze kritieke infrastructuur 
moeten beschermen. Hoe zult u die opdracht, die a 
priori niet meteen boeiend is, aantrekkelijk maken? 
 
In het kader van EU- of VN-operaties zou er een 
beroep gedaan kunnen worden op een Belgische 
deelname. Wat is op dat vlak uw strategische visie? 
Zullen op termijn al onze middelen gericht zijn op de 
collectieve defensie en met welke capaciteit zal dat 
dan gebeuren? Wat zullen de middelen en de 
prioriteiten zijn voor de DIRS, die essentieel is voor 
het onderzoek en de ontwikkeling van een 
industriële en technologische extensie van 
Defensie?  
 
De uitdaging is niet gering. Het vereiste budget zal 
geen gelijke tred houden met onze verbintenissen. 
Het is moeilijk om een compromis te sluiten tussen 
enerzijds investeren om de bevolking te beschermen 
en anderzijds voorkomen dat er bespaard wordt op 
de gezondheidszorg of dat er nieuwe belastingen 
geheven worden. Ik roep alle fracties op tot 
verantwoordelijkheid opdat ze de groeinorm voor 
Defensie zouden handhaven en niet de zijde zouden 

Quel est le calendrier pour cette deuxième brigade? 
Envisagez-vous toujours de la créer en subdivisant 
la première brigade?  
 
 
Le conflit ukrainien montre l'importance d'une 
réserve de citoyens ayant un formation militaire de 
base. Élargirez-vous cette réserve au-delà des 
jeunes ayant accompli leur service? Prévoyez-vous 
une formation de la Défense pour les citoyens de 
tout âge, ou, comme en Communauté 
germanophone, une formation via les métiers de 
sécurité? La réserve territoriale devrait protéger nos 
infrastructures critiques. Comment rendrez-vous 
attrayante cette mission a priori peu séduisante?  
 
 
Une participation belge pourrait être sollicitée pour 
des opérations de l'UE ou des Nations Unies. Quelle 
est votre vision stratégique sur ce point? Tous nos 
moyens seront-ils, à terme, centrés sur la défense 
collective, et avec quelles capacités? Quels seront 
les moyens et les priorités pour la DIRS, essentielle 
pour la recherche et le développement d'une 
extension industrielle et technologique de la 
Défense? 
 
 
Le défi est considérable. Le budget nécessaire ne 
suivra pas nos engagements. Le compromis est 
difficile entre investir pour protéger la population et 
éviter des coupes dans la santé ou de nouvelles 
taxes. J'en appelle à la responsabilité de tous les 
groupes pour maintenir la norme de croissance dans 
la Défense et ne pas être ceux que les manuels 
d'histoire qualifieront d'optimistes naïfs ou 
d'irresponsables. Vu la situation géopolitique, le 
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kiezen van degenen die in de geschiedenisboeken 
weggezet zullen worden als naïeve en 
onbedachtzame optimisten. Gelet op de geopolitieke 
situatie zal het compromis van vandaag nog moeten 
evolueren.  
 

compromis d'aujourd'hui devra évoluer.  
 

01.16  Axel Weydts (Vooruit): Wij van Vooruit zijn 

heel blij dat we het eindelijk kunnen hebben over de 
vraag hoe we de veiligheid kunnen garanderen op 
ons continent en voor ons land in plaats van te 
blijven discussiëren over percentages.  
 
Collega Tonniau noemt dit een strategische visie op 
oorlog. Ik ben die kritiek beu, want dit is net een 
strategische visie om te proberen oorlog te 
vermijden. Niemand hier wil oorlog, we staan 
allemaal voor vrede. Maar Poetin begrijpt slechts de 
taal van de macht. Daarom moeten we een 
geloofwaardige defensie heropbouwen.  
 
 
Mijnheer de minister, kunt u ons vandaag al 
bevestigen dat het de bedoeling is om met deze 
strategische visie de Medium Brigade samen met de 
lichte brigades, de toekomstige eenheden en onze 
special forces volledig op sterkte te brengen wat 
betreft materiaal en personeel? 
 

01.16  Axel Weydts (Vooruit): Vooruit est très 

satisfait de pouvoir enfin aborder la manière dont 
nous pouvons garantir la sécurité sur notre continent 
et pour notre pays, au lieu de continuer de discuter 
de pourcentages.  
 
M. Tonniau parle d'une vision stratégique de la 
guerre. J'en ai assez de cette critique, car il s'agit 
justement d'une vision stratégique visant à éviter la 
guerre. Personne ici ne cherche la guerre, nous 
sommes tous favorables à la paix, mais Vladimir 
Poutine ne comprend que le langage de la force. 
C'est pourquoi nous devons reconstruire une 
défense crédible.  
 
Monsieur le ministre, pouvez-vous déjà nous 
confirmer aujourd'hui que l'objectif, au travers de 
cette vision stratégique, consiste à renforcer 
sérieusement en matière de matériel et de personnel 
la brigade médiane, tout comme les brigades 
légères, les futures unités et nos forces spéciales? 
 

Ik kom uit een tijd van pooling & sharing. Als 
voertuigen echter verhuizen van de ene naar de 
andere eenheid, permanent worden gebruikt en 
nooit een degelijk onderhoud krijgen, dan is dat 
nefast voor het materieel. Ook voor het personeel is 
het enorm frustrerend om niet over eigen voertuigen 
te beschikken. Ik hoop dan ook dat we onze 
eenheden op volle sterkte brengen, niet alleen qua 
personeel, maar ook op het vlak van materieel. 
 
 
Ik ben iemand die haast wekelijks het thema van het 
personeel op de agenda plaatst, want uitstekend 
materieel zonder gemotiveerd personeel is een maat 
voor niets. We beseffen ook dat er op dit moment 
onrust is bij het personeel. Zal men daarom een deel 
van dat grote budget dat de komende jaren voor het 
personeel is uitgetrokken, ook aanwenden voor een 
sociaal akkoord en een beter statuut voor onze 
militairen? 
 
 
In verband met de medical hub is er momenteel 
enige onrust bij het personeel van het militair 
hospitaal over hun toekomst. Kunt u daarover 
misschien al meer kwijt?  
 

Je suis de l'époque du pooling & sharing. Toutefois, 
lorsque des véhicules passent d'une unité à l'autre, 
sont utilisés en permanence et ne sont jamais 
entretenus comme il se doit, le matériel en souffre. Il 
est par ailleurs extrêmement frustrant pour les 
membres du personnel de ne pas posséder de 
véhicules propres. J'espère dès lors que nous 
amènerons nos unités à leur pleine capacité, en ce 
qui concerne non seulement le personnel, mais 
aussi le matériel. 
 
Je suis de ceux qui remettent quasiment chaque 
semaine la question du personnel sur le tapis. En 
effet, à quoi bon posséder un excellent matériel sans 
personnel motivé? Nous sommes également 
conscients du malaise qui règne au sein du 
personnel en ce moment. Utilisera-t-on dès lors 
également une partie de l'imposant budget qui a été 
dégagé en faveur du personnel pour les prochaines 
années, en vue d'obtenir un accord social et un 
meilleur statut pour nos militaires? 
 
En ce qui concerne le hub médical, le personnel de 
l'hôpital militaire s'inquiète actuellement pour son 
avenir. Pouvez-vous peut-être déjà nous en dire plus 
à ce sujet? 
 

01.17 Minister Theo Francken (Nederlands): Het 

klopt dat de 3,5 %-norm nog niet in het budget 
zichtbaar is. We hebben daarvoor tien jaar, met een 

01.17  Theo Francken, ministre (en néerlandais): Il 

est exact que la norme de 3,5 % n'est pas encore 
visible dans le budget. Nous disposons de dix ans 
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evaluatiemoment in 2029 – een diplomatiek 
verkregen afspraak die ons toelaat om flexibel te 
groeien. Ook de volgende regering zal kunnen 
bijsturen indien nodig. 
 
 
Mocht de VS beslissen om troepen uit Europa terug 
te trekken, dan zullen Europese landmachten dat 
moeten opvangen. Uit mijn veiligheidsbriefings weet 
ik dat we ons moeten voorbereiden op een instabiele 
wereld. Politiek is anticiperen én reageren, en deze 
strategische visie zet een langetermijnkoers uit. 
 
De plannen omvatten 34 miljard euro aan 
investeringen binnen een totaalbudget van 
140 miljard euro. Tegelijk moeten we ruimte houden 
om op de actualiteit in te spelen, zoals deze regering 
doet. 
 
Ik verwacht dat het budget de komende jaren nog 
onderwerp zal zijn van debat. Zelf zie ik geen 
tekenen van verbetering van de internationale 
veiligheidssituatie. Maar misschien vergis ik mij, en 
is er over twee jaar vrede op aarde. Dat zou het 
eenvoudig maken om bij de 2 %-norm te blijven. 
 
 
Als dit in 2029 een verkiezingsthema wordt, kunnen 
er tenminste duidelijke keuzes worden gemaakt. De 
standpunten die ik de voorbije weken zag – van 
NAVO-uittreding tot het ridiculiseren van de 5 %-
norm –, tonen hoe groot de verschillen zijn. We 
zullen zien wie daar eerlijk over is ten aanzien van 
de kiezer. Vergelijkingen tussen gevechtsvliegtuigen 
en ziekenhuisbedden zijn intellectueel oneerlijk. Wie 
dat tijdens de campagne wil doen, doet dat maar. De 
kiezer zal zijn oordeel vellen. 
 

pour y parvenir, avec un moment d'évaluation en 
2029 – un accord obtenu par la voie diplomatique qui 
nous permet de croître de manière flexible. Le 
prochain gouvernement pourra également ajuster le 
tir si nécessaire. 
 
Si les États-Unis décidaient de retirer des troupes 
d'Europe, les forces terrestres européennes devront 
combler ce vide. Mes briefings de sécurité m'ont 
appris que nous devons nous préparer à un monde 
instable. Gouverner, c'est prévoir et réagir; cette 
vision stratégique définit une trajectoire à long terme. 
 
Les projets portent sur 34 milliards d'euros 
d'investissements dans le cadre d'un budget total de 
140 milliards d'euros. En même temps, nous devons 
conserver de la marge pour réagir à l'actualité, 
comme le fait ce gouvernement. 
 
Je m'attends à ce que le budget fasse encore l’objet 
de débats dans les années à venir. Pour ma part, je 
ne vois aucun signe d'amélioration de la situation 
sécuritaire internationale. Mais il est possible que je 
me trompe et que la paix règnera dans le monde 
dans deux ans. Dans ce cas, il serait simple de s'en 
tenir à la norme de 2 %. 
 
Si cela devient un thème électoral en 2029, des 
choix clairs pourront au moins être opérés. Les 
positions qui ont été exprimées ces dernières 
semaines – allant d'une sortie de l'OTAN jusqu'à la 
ridiculisation de la norme de 5 % – montrent à quel 
point les divergences sont grandes. Nous verrons 
qui est honnête à ce sujet à l'égard des électeurs. Il 
est intellectuellement malhonnête de comparer des 
avions de combat et des lits d'hôpitaux. Si certains 
veulent jouer à ce petit jeu pendant la campagne, 
qu'ils le fassent. Les électeurs jugeront. 
 

De 50 miljard euro voor personeel is een aanzienlijk 
bedrag, met ruimte voor statutaire hervormingen én 
een sociaal akkoord. Zodra dat akkoord er is, zal ik 
het Parlement daarover correct informeren. De 
impact van reservisten mag niet overschat worden, 
want zij zijn slechts beperkt actief. 
 
 
Wat de F-35’s betreft, valt de finale beslissing vrijdag 
in de regering. Daarna geef ik hier een toelichting. 
 
 
We stappen in het FCAS-project, al is nog niet 
helemaal duidelijk wat het eindresultaat zal zijn. Het 
gaat om een Frans-Duits-Spaanse samenwerking, 
en we verwachten daarover dit jaar meer 
duidelijkheid. 
 
Voor het ondersteuningsschip moeten het type en de 

Les 50 milliards d'euros destinés au personnel 
représentent une somme considérable, qui laisse 
une marge de manœuvre pour des réformes 
statutaires et un accord social. Dès que cet accord 
sera conclu, j'en informerai le Parlement de manière 
adéquate. L'impact des réservistes ne doit pas être 
surestimé, car leur activité est limitée. 
 
En ce qui concerne les F-35, la décision finale sera 
prise vendredi au sein du gouvernement. Je vous 
présenterai ensuite les détails ici. 
 
Nous nous engageons dans le projet SCAF, même 
si le résultat final n'est pas encore tout à fait clair. Il 
s'agit d'une coopération franco-germano-espagnole, 
et nous espérons avoir plus de précisions à ce sujet 
cette année. 
 
Le type et le constructeur du navire de soutien 
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bouwer nog bepaald worden. Het budget bedraagt 
274 miljoen euro. 
 
De 4 miljard euro voor langeafstandsraketten gaat 
naar NASAMS en drie antiballistische systemen. 
Ook voor de helikopters is nog geen type gekozen; 
dat kunnen Chinooks zijn of een alternatief. 
 
 
De miljarden voor DIRS zijn cruciaal. De 
onderhandelingen met de deelstaten lopen. 
 

doivent encore être déterminés. Le budget s'élève à 
274 millions d'euros. 
 
Les 4 milliards d'euros destinés aux missiles à 
longue portée iront au NASAMS et à trois systèmes 
antibalistiques. Le type d'hélicoptères n'a pas encore 
été choisi; il pourrait s'agir de Chinooks ou d'une 
alternative. 
 
Les milliards destinés à la stratégie pour la défense, 
l’industrie et la recherche (defence, industry and 
research strategy - DIRS) sont cruciaux. Les 
négociations avec les États fédérés sont en cours. 
 

(Frans) We evolueren in de goede richting door werk 
te maken van de ruimtevaart en de cyberdefensie. 
Tal van Belgische bedrijven zijn zeer innovatief op 
dat gebied.  
 

(En français) On va dans la bonne direction en 
travaillant sur le spatial et le cyber. Beaucoup 
d'entreprises belges y sont très innovantes. 
 

(Nederlands) Men kan zeker miljarden besparen 
door versnippering tegen te gaan, maar die is vooral 
het gevolg van protectionisme van grote landen. Ze 
proberen hun eigen standaarden tot dé standaarden 
te maken, terwijl die eigenlijk niet bestaan. Het zijn 
dus vooral de grote landen die over hun eigen 
schaduw zullen moeten stappen.  
 

(En néerlandais) Il est certainement possible 
d’économiser des milliards en luttant contre le 
morcellement, mais celui-ci est surtout le résultat du 
protectionnisme des grands pays. Ils essaient de 
généraliser leurs propres standards, alors qu’il 
n’existe pas vraiment de standards. Ce sont donc 
surtout les grands pays qui devront faire des 
concessions.  
 

(Frans) In het najaar zal ik een masterplan voor de 
infrastructuur voorstellen. 
 

(En français) À l'automne, je présenterai un 
masterplan Infrastructure. 
 

(Nederlands) Het gaat over een budget van 7 miljard 
euro. Ik begrijp dat parlementsleden willen weten 
wat dat zal betekenen voor de eigen regio. Nieuwe 
infrastructuurprojecten moeten voldoende gespreid 
worden, maar daarnaast moeten we ook waken over 
een correcte behandeling van de verschillende 
componenten. Dual-use komt vooral ter sprake in 
het kader van onderzoek en ontwikkeling. 
 
 
Ik ben zeer tevreden met het akkoord over de 
medical hub, dat ik uitgebreider zal toelichten zodra 
de finale beslissingen zijn genomen. De site in 
Neder-Over-Heembeek moet alvast zo snel mogelijk 
worden vernieuwd. 
 
Ik bevestig dat we verlost zijn van pooling & sharing. 
 

(En néerlandais) Le budget prévu est de 7 milliards 
d'euros. Je comprends que les députés souhaitent 
savoir quelles incidences ce plan aura pour leur 
région. Il faut assurer une répartition suffisante pour 
les nouveaux projets d'infrastructure, mais il faut 
également veiller à un traitement correct des 
différentes composantes. La question du double 
usage se pose notamment dans le contexte de la 
recherche et du développement. 
 
Je suis très heureux de l'accord sur le hub médical, 
que j'exposerai plus en détail lorsque les décisions 
finales auront été prises. Le site de Neder-Over-
Heembeek doit être rénové dans les plus brefs 
délais. 
 
Je confirme que nous sommes débarrassés du 
système de mutualisation et de partage des moyens.  
 

(Frans) Wat de tweede brigade betreft, zullen wij in 
2028 beslissen. 
 
Vrijdag heb ik de proclamatie van negen leerlingen 
van de opleiding "Defensie en veiligheid" 
bijgewoond. In september zullen er vier nieuwe 
opleidingen starten, onder meer in Eupen.  
 

(En français) Sur la deuxième brigade, nous 
trancherons en 2028. 
 
Vendredi, j’ai assisté à la proclamation des neuf 
élèves de la formation "Défense et sécurité". Quatre 
nouvelles formations commenceront en septembre, 
notamment à Eupen. 
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(Nederlands) De reserve blijft een prioriteit. 
 
We zullen 20 Skyrangers aankopen bij Rheinmetall. 
Eigenlijk zouden we meer moeten samenwerken 
met Duitsland, dat een leidende natie wordt op het 
vlak van defensie. 
 
De commissie reageert altijd scherp als hier over de 
F-35's wordt gesproken, terwijl het CaMo-project hier 
zonder veel ruchtbaarheid kon passeren. Nochtans 
spreken we over een bijkomend budget van 
1,5 miljard euro voor de F-35's en maar liefst 
10 miljard euro aan nieuwe aankopen voor CaMo. 
 

(En néerlandais) La réserve demeure une priorité. 
 
Nous achèterons 20 Skyrangers auprès de 
Rheinmetall. En fait, nous devrions collaborer 
davantage avec l’Allemagne, qui devient une nation 
leader en matière de défense. 
 
La commission réagit toujours vivement lorsque les 
F-35 sont évoqués ici, alors que le projet CaMo a pu 
passer ici sans grande publicité. Pourtant, il est 
question d'un budget supplémentaire de 1,5 milliard 
d'euros pour les F-35 et de pas moins de 10 milliards 
d'euros de nouveaux achats pour CaMo. 
 

01.18  Kjell Vander Elst (Open Vld): Ik ben minder 

gerust over het personeelsbudget dan u. Een groot 
deel van het budget gaat al naar het personeel, 
terwijl er nog veel personeel bij moet komen. Ook 
moet het statuut nog worden gewijzigd. Ik vrees dat 
er niet voldoende middelen zullen zijn om het 
pensioen van de militairen te vrijwaren én het statuut 
van de militair de 21ste eeuw in te loodsen. Het 
pensioen was immers een compensatie voor de 
nadelen die militairen hebben in vergelijking met 
andere veiligheidsberoepen. 
 
 
Ten slotte: In september komen er vier nieuwe 
opleidingen Defensie en Veiligheid bij. U verwees 
naar Eupen. Wat zijn de andere drie locaties? 
 

01.18  Kjell Vander Elst (Open Vld): Je suis moins 

rassuré que vous concernant le budget du 
personnel. Une grande partie du budget est déjà 
consacrée au personnel, alors qu'on doit encore 
recruter beaucoup. Le statut devra également 
encore être modifié. Je crains qu'il n'y ait pas assez 
de moyens pour garantir la pension des militaires et 
pour faire entrer leur statut dans le XXIème siècle. 
La pension militaire constituait en effet une 
compensation pour les inconvénients auxquels les 
militaires sont confrontés pendant leur carrière par 
rapport aux autres métiers de sécurité. 
 
Enfin, en septembre, la formation "Défense et 
Sécurité" sera organisée à quatre nouveaux 
endroits. Vous avez mentionné Eupen. Quels seront 
les trois autres? 
 

01.19 Minister Theo Francken (Nederlands): De 

infrastructuur, de aanvragen en de instructeurs zijn 
de redenen voor de keuze voor één opleiding in het 
Duitstalige gebied en drie in Wallonië. Ook in 
Vlaanderen zijn opleidingen nodig, maar daar vinden 
we niet de nodige instructeurs, terwijl er veel 
aanvragen van scholen zijn. Ik deel uw bezorgdheid. 
Ik hoop op verbetering tegen volgend schooljaar.  
 

01.19  Theo Francken, ministre (en néerlandais): 

Les infrastructures, les demandes et les instructeurs 
expliquent le choix d'organiser une formation dans la 
région de langue allemande et trois en Wallonie. Des 
formations sont aussi nécessaires en Flandre, mais 
nous n'y trouvons pas les instructeurs nécessaires, 
alors qu'il y a de nombreuses demandes émanant 
des écoles. Je partage votre préoccupation. J'espère 
une amélioration d'ici la rentrée scolaire prochaine. 
 

01.20  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Veel van het 

materiaal dat wij gaan aankopen lijkt bedoeld voor 
de offensieve capaciteit en niet voor de defensieve. 
Gevraagd naar het doel van de aangekochte 
Griffons en Jaguars, verwees de chef van de 
landmacht gisteren vreemd genoeg ook naar het 
gevaar vanuit Afrika.  
 
We zouden verder een derde fregat nodig hebben, 
maar ik dacht dat we daarvoor samenwerken met 
Nederland, in NAVO-verband. Is die samenwerking 
gestopt? De marine wil zelfs al een vierde fregat.  
 
 
 
We gaan op Europees niveau heel veel geld 

01.20  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Une grande 

partie du matériel que nous allons acquérir semble 
destiné à la capacité offensive, non à la capacité 
défensive. Interrogé sur la finalité des Griffon et des 
Jaguar que nous avons achetés, le chef de la force 
terrestre a bizarrement évoqué, hier, le danger 
provenant d'Afrique. 
 
Nous aurions besoin, en outre, d'une troisième 
frégate, or je pensais que nous coopérions avec les 
Pays-Bas à cette fin, dans le cadre de l'OTAN. A-t-
on mis fin à cette coopération? La Composante 
Marine souhaite même déjà disposer d'une 
quatrième frégate. 
 
Nous allons investir beaucoup d'argent dans la 
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investeren in defensie, maar de defensie-industrie 
kan niet volgen. De prijzen zullen dus stijgen en de 
winsten zullen aanzwellen, dankzij ons 
belastinggeld. De aandeelhouders zullen daarvan 
profiteren. In die sector bestaat er bovendien een 
groot risico op corruptie.  
 
Verder wilt u het personeelsbestand van defensie 
met 50 % doen stijgen, met een budgetverhoging 
van 25 %. Dat betekent dus een besparing op het 
personeel zelf. Uw visie is een oorlogsverklaring aan 
uw eigen personeel. 
 

défense, à l'échelon européen, mais l'industrie de la 
défense ne suit pas. Par conséquent, les prix 
augmenteront et les bénéfices gonfleront, grâce à 
l'argent des contribuables. Ce sont les actionnaires 
qui en profiteront. De plus, le risque de corruption est 
mportant dans le secteur. 
 
Par ailleurs, vous entendez augmenter les effectifs 
de la défense de 50 % en relevant le budget de 
25 %. Cela représente donc une économie sur le 
personnel lui-même. Votre vision est une déclaration 
de guerre à votre personnel. 
 

01.21  Annick Ponthier (VB): Degene die de 5 %-

norm compleet crazy noemde, was de eerste 
minister. 
 
Personeel is het grootste kapitaal van ons 
defensieapparaat, maar een sociaal akkoord is er 
nog niet. Voor de opleiding Defensie en Veiligheid 
kunnen er wellicht instructeurs worden gevonden bij 
al die mensen die u wilt laten werken tot hun 67. De 
invulling van het personeelsbestand is absoluut 
zorgwekkend. Wat zijn uw plannen? Het is nog 
wachten op een definitieve beslissing in het F-35-
dossier. U kunt ook nog niet meer vertellen over de 
invulling van het FCAS-project.  
 

01.21  Annick Ponthier (VB): C'est le premier 

ministre qui a qualifié la norme des 5 % de 
complètement farfelue. 
 
Le personnel constitue le capital le plus important de 
notre appareil de défense, or il n'y a pas encore 
d'accord social. Pour la formation Défense, 
prévention et sécurité, on pourra peut-être trouver 
des instructeurs parmi tous nos concitoyens que 
vous voulez faire travailler jusqu'à 67 ans. La 
question de savoir comment compléter le cadre est 
absolument préoccupante. Quels sont vos projets? 
Nous attendons toujours une décision finale dans le 
dossier des F-35. De même, vous ne pouvez pas 
nous en dire plus sur la concrétisation du projet 
FCAS. 
 

U merkt op dat er geen vragen zijn gesteld over het 
CaMo-dossier, maar u weet dat daar gisteren al 
uitgebreid over is gedebatteerd tijdens de hoorzitting 
met de defensiestaf. 
 
Het debat zal ongetwijfeld worden voortgezet, want 
er liggen nog grote uitdagingen voor ons: 
cyberdreiging, budgettaire druk, bescherming van 
kritieke infrastructuur en de aanhoudende 
personeelsproblematiek. 
 

Vous relevez qu'aucune question n'a été posée sur 
le dossier CaMo, mais vous savez bien que celui-ci 
a été longuement débattu hier lors de l'audition de 
l'état-major de la Défense. 
 
Le débat sera sans nul doute poursuivi, car des défis 
majeurs nous attendent: la cybermenace, la 
pression budgétaire, la protection des infrastructures 
critiques et les défis au niveau des effectifs. 
 

01.22  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Dat is geen 

visie, maar strategische blindheid! Les Engagés 
hebben het erkend: de regering is op de top in Den 
Haag verbintenissen aangegaan zonder over de 
nodige budgetten te beschikken. Minister Francken 
geeft wat president Trump hem vraagt! We zijn nog 
ver verwijderd van een Europees defensiebeleid… 
Zwitserland heeft een onderzoekscommissie 
ingesteld wegens de meerkosten van de F-35, maar 
u tekent een blanco cheque voor de Amerikanen. 
Het is de middenklasse die de rekening zal betalen, 
niet de grote vermogens of de multinationals. In 
plaats van een extra inkomen van 500 euro per 
maand voor elke werknemer, kosten de F-35's elk 
gezin 6.000 euro.  
 
Voor het personeel wordt het een sociaal bloedbad. 

01.22  Lydia Mutyebele Ngoi (PS): Ce n'est pas 

une vision, c'est un aveuglement stratégique! 
Les Engagés l'ont reconnu: votre gouvernement 
s'est engagé au sommet de La Haye sans avoir les 
budgets. Ce que M. Trump demande, M. Francken 
le lui donne! On est loin de l'Europe de la Défense… 
La Suisse a lancé une commission d'enquête en 
raison des surcoûts des F-35, mais vous signez un 
chèque en blanc aux Américains. C'est la classe 
moyenne qui va payer, pas les grandes fortunes ni 
les multinationales. Au lieu d'un gain de 500 euros 
par mois pour chaque travailleur, les F-35 font peser 
un coût de 6 000 euros sur chaque ménage. 
 
 
 
Pour le personnel, ce sera un bain de sang social. 
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Uw brief aan de 18-jarigen zal de sociale 
achteruitgang die u voor hen in petto heeft niet doen 
vergeten.  
 
Wat de overheidsopdrachten betreft, zal de heer 
Courard de eerste minister hierover ondervragen. 
 

Votre courrier aux jeunes de 18 ans ne fera pas 
oublier les régressions sociales que vous leur 
préparez. 
 
Concernant les marchés, M. Courard interrogera le 
premier ministre. 
 

01.23  Staf Aerts (Ecolo-Groen): U verwijt ons dat 

er geen vragen worden gesteld over het CaMo-
project, terwijl er vandaag 13 vragen over op de 
agenda staan. Sommige staan al meer dan een 
maand te wachten. Dat verwijt is dus bijzonder 
oneerlijk. Inhoudelijk blijf ik bij mijn kritiek op het 
CaMo-project, al gaat het om samenwerking met 
een buurland, wat anders ligt dan bij de F-35’s, 
waarbij we afhankelijk worden van een 
onbetrouwbare Amerikaanse president. Wat betreft 
het personeel klopt uw budgettaire inschatting niet. 
U zegt dat er budget is, maar 43 van de 50 miljard 
euro is al vastgelegd. Met de resterende 7 miljard 
zult u geen ruimte hebben voor de aanwerving én 
een sociaal akkoord. Bovendien kennen de 
vakorganisaties vandaag nog geen overlegdatum, 
terwijl u eerder sprak over een akkoord tegen 21 juli 
2025. Het wordt hoog tijd om hen concrete teksten 
voor te leggen. 
 

01.23  Staf Aerts (Ecolo-Groen): Vous nous 

reprochez de ne pas poser de questions sur le projet 
CaMo, alors que treize questions portant sur le sujet 
sont inscrites à notre ordre du jour. Certaines de ces 
questions sont en attente depuis plus d'un mois. 
Votre reproche est donc particulièrement injuste. Sur 
le fond, je maintiens ma critique du projet CaMo 
même s'il s'agit d'une coopération avec un pays 
voisin, ce qui est une situation différente de celle du 
dossier des F-35 dans le cadre duquel nous nous 
rendons dépendants d'un président américain peu 
fiable. En ce qui concerne le personnel, votre 
estimation budgétaire n'est pas correcte. Vous 
affirmez qu'un budget est disponible, mais 43 des 
50 milliards d'euros sont déjà engagés. Les 
7 milliards restants ne vous laisseront aucune marge 
de manœuvre pour à la fois recruter du personnel et 
conclure un accord social. En outre, les syndicats ne 
sont actuellement pas encore informés d'une date 
pour la concertation, alors que vous parliez 
précédemment d'un accord pour le 21 juillet 2025. Il 
est grand temps de leur présenter des textes 
concrets. 
 

01.24  François De Smet (DéFI): Een contract van 

meer dan een miljard euro is een beetje veel voor 
een gewone rode lap. Mijn vragen over de F-35's 
waren van technische aard. Ik vroeg naar de prijs per 
eenheid en of een aanbesteding noodzakelijk was of 
niet. U hoeft de ministerraad van vrijdag niet af te 
wachten om die vragen te beantwoorden. 
 

01.24  François De Smet (DéFI): Un contrat de plus 

d'un milliard, c'est un peu cher pour un simple chiffon 
rouge. Mes questions sur les F-35 étaient de nature 
technique: le prix à l'unité et la nécessité ou non d'un 
appel d'offres. Inutile d'attendre le Conseil des 
ministres de vendredi pour y répondre.  
 

01.25  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): In 

tegenstelling tot wat de heer De Smet zegt, werd er 
in 2014 een formele verbintenis aangegaan en in 
2025 was er nog steeds geen budget. Het budget is 
duidelijk onvoldoende gezien de huidige context en 
we moeten goedmaken wat er in het verleden 
nagelaten werd.    
 
De transparantie van de begrotingsprocedures moet 
verzekerd worden bij de uitvoering van deze 
strategische visie. We kunnen bepaalde wetgeving 
vereenvoudigen, zoals de Europese Commissie 
voorstelt, maar we kunnen die niet negeren.  
 
Dringendheid is geboden, maar de procedures 
moeten in acht genomen worden. Het is de taak van 
het Parlement om toe te zien op het gebruik van die 
middelen en wij verbinden ons daartoe ten opzichte 
van de burgers.  

01.25  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): 

Contrairement à ce qu'a dit M. De Smet, il y a eu un 
engagement formel en 2014 et, en 2025, il n'y avait 
toujours pas de budget. Il est clair que le budget est 
insuffisant par rapport au contexte actuel et nous 
devons rattraper ce qui n'a pas été fait 
antérieurement.  
 
Il faut assurer la transparence des procédures 
budgétaires dans la mise en œuvre de cette vision 
stratégique. On peut simplifier certaines législations, 
comme le propose la Commission européenne, mais 
pas les ignorer.  
 
L'urgence est là, mais les procédures doivent être 
respectées. Il incombe au Parlement de vérifier 
l'utilisation de ces fonds et nous nous y engageons 
vis-à-vis des citoyens. 
 



CRABV 56 COM 155 02/07/2025  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LÉGISLATURE 

 

27 

 
De voorzitter: Ik stel voor dat de minister ons de 
PowerPoint bezorgd, zodat we ze onder de leden 
kunnen verspreiden. Ik reken erop dat hij na de 
formele beslissing van hopelijk aanstaande vrijdag 
ons ook het finaal goedgekeurde document bezorgt. 
Nadien kunnen we dan beslissen over onze verdere 
werkzaamheden. Heel veel deelthema's verdienen 
verdieping. Er ligt veel werk op de plank. 
 

Le president: Je suggère que le ministre nous 
fournisse la présentation PowerPoint afin que nous 
puissions la distribuer aux membres. Je compte sur 
lui pour nous fournir également le document final 
approuvé après la décision formelle, espérons-le, 
vendredi prochain. Nous pourrons alors décider de 
la suite de nos travaux. De nombreux sous-thèmes 
méritent d'être approfondis. Il reste encore beaucoup 
à faire. 
 

Het incident is gesloten. 
 

L'incident est clos. 
 

De vergadering wordt gesloten om 12.44 uur. 
 

La réunion publique de commission est levée à 
12 h 44. 
 

 


